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 معدن 
در انتظار تحول

ب��ا حکم مهدی نیازی سرپرس��ت وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت و آن ه��م پیش از تفکی��ک وزارت صمت، امیر 
خرمی ش��اد به عنوان ریاست هیات عامل سازمان توسعه و 
نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( منصوب 
ش��د. این در حالی اس��ت که وجیه اله جعفری از آبان ماه 
1399 از ش��رکت تهی��ه و تولید مواد معدن��ی ایران راهی 

سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران... 3

 گام های شیلی 
برای ملی کردن لیتیوم

در آوری��ل ۲۰۲3، گابری��ل بوری��ک، رئی��س  جمهوری 
ش��یلی، برنامه این کش��ور برای ملی کردن صنعت معدن 
لیتیوم خود را برای امکان کنترل بیشتر دولت و جلوگیری 
از بهره برداری بیش از حد از کشورهای خارجی اعلام کرد. 
به گزارش »روزگار معدن«، رقابت تسلیحاتی جهانی برای 
تبدیل شدن به بازیگر مس��لط در فناوری های نوظهور در 

5حالی در جریان است که ایالات متحده و چین...
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گره های فولاد به دست 
دانش بنیان ها باز می شود

2

 نیازمند توسعه
 زیرساخت ها 

هستیم

3

ادغامی تلخ 
تفکیکی شیرین

خام فروشی، بلای جان 
معادن خراسان رضوی

یک��ی از اقدامات مثبت ب��رای ورود فناوری به 
صنایع بزرگ و دانش بنیان  ش��دن آنها، مش��وق 
مالیات��ی تحقیق و توس��عه اس��ت. این مش��وق، 
تأثیرات مثبتی بر صنعت نفت و گاز داشته است 
که لازم اس��ت در صنعت فولاد نیز دنبال ش��ود. 
صنعت فولاد، یکی از بزرگ ترین صنایع کش��ور 
است که سهم قابل توجهی از تولید ناخالص ملی 
کشور )GDP( را نیز به خود اختصاص می دهد. 

بررسی چالش های پیش روی صنعت...

واکنش بورس به بازار 
جهانی جدی می شود؟

پله پله تا رونق معادن
گفت وگوی »روزگارمعدن« درباره چگونگی تحول در استراتژی معدن

4

اولین روزنامه تخصصی معدن  و صنایع معدنی ایران

سرمقاله

یادداشت

تیترهای روز
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خام فروشی در هر صورتی اشتباه است، اما مفهوم خام فروشی 
با آنچ��ه در حال  حاضر به آن اطلاق می ش��ود، متفاوت اس��ت. 
خام فروش��ی یعنی آنکه بهره بردار، مواد معدنی استحصال شده را 
به صورت خام به خارج از کش��ور صادر کن��د، اما در حال  حاضر 
بهره برداران��ی ک��ه خود واحد صنایع معدن��ی ندارند و مجبور به 
ف��روش ماده معدنی تولیدی خود به دیگر واحدها هس��تند هم، 

زیرعنوان خام فروش طبقه بندی می شوند.
این عنوان درست نیست، چون با این کلمه، که بار منفی پیدا 
کرده است، به تولیدکننده توهین می شود. به نظر من، خام فروش 
کس��ی است که ماده معدنی را به صنایع معدنی کشور نمی دهد 
و آن را به ص��ورت خام روانه بازاره��ای بین المللی و به این ترتیب 

پایین ترین میزان ارزش افزوده را ایجاد می کند.
برای آنکه یک بهره بردار ترغیب ش��ود که واحد صنایع معدنی 
احداث کند، توجه به چند نکته ضروری اس��ت که مهم ترین آنها 
می��زان ذخیره، عیار م��اده معدنی و میزان س��رمایه گذاری لازم 
برای اس��تفاده از تکنولوژی روز برای رس��یدن به بالاترین میزان 

ارزش افزوده است.
به عبارت دیگر، اگر ذخیره معدن برای احداث کارخانه فرآوری 
کم باشد یا عیار ماده معدنی مناسب نباشد، احداث واحد فرآوری 
معقولانه نیست. چون در این صورت باید ماده استحصال شده به 
یکی از واحدهای صنایع معدنی ارس��ال ش��ود و آن واحد، ماده 
کم عی��ار را با مواد معدنی دیگری ک��ه از معادن دیگر خریداری 
ک��رده و عی��ار بالاتری دارد، ترکیب کند تا ب��ه عیاری اقتصادی 
برس��د. بعد از آنکه شرایط فوق محقق شد، مهم ترین نکته برای 
احداث واحد فرآوری، وجود زیرساخت مناسب در منطقه است.

فرض کنید، معدن در منطقه ای کم آب واقع  شده باشد، در این 
صورت از اساس نباید واحد فرآوری در آن نقطه راه اندازی شود. 
به عنوان مثال، معدن س��نگ آهنی وجود دارد که از عیار خوب و 
قابل قبولی هم برخوردار است، اما اگر واحد فرآوری احداث شود، 
باید از منابع آبی منطقه که برای ادامه حیات ضروری اس��تفاده 

کند و به این ترتیب اهالی منطقه دچار آسیب می شوند.
به این ترتیب، هرکدام از زیرس��اخت ها وجود نداش��ته باش��د، 
اح��داث واح��د ف��رآوری منتفی می ش��ود، در غی��ر این صورت 
سرمایه های ملی کش��ور هدر خواهد رفت. به گمان من، اگر قرار 
اس��ت در زمینه ای سرمایه گذاری انجام گیرد، بالاترین بهره وری 
زمان��ی اتف��اق می افتد ک��ه کار به صورت تخصص��ی پیش برود. 
به عبارت دیگر، سرمایه گذار یا کامل روی معدنکاری تمرکز داشته 
باش��د یا واحد فرآوری و صنایع معدنی احداث کند تا به بهترین 
شکل و با پایین ترین نرخ و بالاترین عیار، ماده معدنی استحصال 

شود و به دست واحد معدنی بعدی برسد.
یک��ی از مهم ترین راهکارها این اس��ت ک��ه واحدهای صنایع 
معدنی کش��ور، ماده معدن��ی را به نرخ مناس��ب از تولیدکننده 
م��اده اولیه خری��داری کنند ت��ا به این ترتی��ب تولیدکننده هم 
ترغیب ش��ود تا محص��ولات خود را در بازاره��ای داخلی عرضه 
کند. به عنوان مثال، من تولیدکننده کربنات استرانس��یوم هستم. 
بهره بردار سولفات استرانسیوم رغبت دارد تا ماده استحصال شده 
را صادر کند و درآمد دلاری داشته باشد. من واحد صنایع معدنی 
کربنات استرانس��یوم اگر ماده تولی��دی وی را با قیمت معقولی 
خری��داری کنم، می توانم زنجیره خام فروش��ی را قطع کنم، زیرا 
من هم کربنات استرانس��یوم را به دلار می فروش��م و چه ایرادی 
دارد ک��ه من هم آن را با قیمتی مناس��ب از بهره بردار بگیرم که 
او محص��ول خام خ��ود را صادر نکند. چندین س��ال قبل، اتفاق 
مش��ابهی رخ  داده بود و فولاد با قیمتی بسیار پایین زغال سنگ 
را خریداری می کرد، به طوری که در آن زمان بس��یاری از معادن 
زغال س��نگ به ورشکستگی رس��یدند یا به س��ختی کار خود را 
ادامه  دادند. در عوض، فولادس��ازان از کشورهایی مانند استرالیا 
زغ��ال وارد می کردند، در حالی  که اگر زغال س��نگ را به همان 
ن��رخ از معدندار داخل��ی خریداری می ک��رد، تولیدکنندگان هم 

می توانستند سرپا بمانند.
البته بعد از مدتی تلاش، س��رانجام این اتفاق رخ داد. بنابراین، 
راه��کار جلوگی��ری از خام فروش��ی این اس��ت ک��ه در قدم اول 
س��رمایه گذار ترغیب ش��ود که واحد صنایع معدن��ی راه اندازی 
کن��د؛ البت��ه این کار نبای��د الزامی باش��د و بهره ب��ردار ملزم به 
س��رمایه گذاری در این زمینه باش��د، بلکه باید س��رمایه گذاران 

تشویق به سرمایه گذاری در این زمینه شوند.
و دیگ��ر اینکه واحد ف��رآوری، ماده اولیه موردنی��از خود را با 
قیمت مناسب تری از تولیدکننده خریداری کند تا به این ترتیب، 
معدن��دار هم ترغیب ش��ود که محصول خ��ود را در بازار داخلی 
عرض��ه کند. حال اگر در چنین ش��رایطی، تولیدکننده همچنان 
اصرار به عرضه محصول به بازار بین المللی داشت، آن وقت دولت 
بای��د نقش خود را ایفا و راه��کاری پیدا کند که برای مثال با در 
نظر گرفتن تعرفه صادراتی جلوی صادرات را بگیرد که آس��یبی 
به بازار داخلی وارد نشود، اما منطقی نیست که به خاطر چند نفر، 

دیگران متهم به خام فروشی شوند.
زمان��ی که واحد فرآوری کافی نداری��م، تولیدکننده الزاما باید 
م��اده معدنی تولیدش��ده را صادر کن��د و همزم��ان دولت باید 
س��رمایه گذاران را به احداث واحدهای فرآوری تش��ویق کند. اما 

مشکل اصلی نبود زیرساخت ها است.

سرپرس��ت امور بین الملل اتاق ایران در دیدار با رئیس 
دفتر بازرگانی س��فارت ویتنام در تهران، استفاده از روش 
تهاتر را راهی برای افزایش س��طح روابط تجاری دو کشور 

دانست.
به گزارش فولادبان، رئیس دفتر بازرگانی سفارت ویتنام 
در ته��ران با حض��ور در اتاق ایران با سرپرس��ت معاونت 
بین المل��ل اتاق ایران دی��دار و دو طرف درب��اره راه های 
توسعه تجارت بین دو کشور و رفع موانع و مشکلات پیش 

روی آن گفت وگو کردند.
نیلوفر اسدی، سرپرست امور بین الملل اتاق ایران درباره 
مسئله تهاتر گفت: اجرایی ش��دن تهاتر در روابط تجاری 
میان دو کش��ور، نیازمند تعریف مکانیزم درس��ت و دقیق 
اجرایی است که باید توسط سازمان توسعه تجارت و بانک 
مرکزی انجام و در راستای آن مجوز های اجرایی لازم اخذ 

و تهاتر انجام شود.
وی از طرف ویتنامی خواس��ت تا مش��خصا زمینه ها و 
فهرس��ت کالا های قابل همکاری تهات��ری مدنظر خود با 

ایران را مشخص و ارائه کنند. در ادامه سرپرست معاونت 
بین المل��ل طرح تهاتر اظهار کرد: ش��رکت های خصوصی 
دو ط��رف می توانند با بهره مندی از سیس��تم تهاتر دو یا 
س��ه جانبه، به تجارت بپردازند؛ بدین شکل که دو شرکت 
کالا های موردنیاز خود یا شرکت سومی را تهیه و نیاز های 

تجاری یکدیگر را تامین کنند.
اسدی گفت: لازمه این طرح، تدوین مکانیزم مربوطه از 
سوی س��ازمان توسعه تجارت و بانک مرکزی و همچنین 

تعیین حس��اب یا صندوق تسویه اس��ت تا هزینه ها طبق 
اصول و زیرنظر سازمان های ناظر پرداخت یا دریافت شود. 
در همین راستا، پیشنهاد شد تا در جلسات آتی با موضوع 
و محوریت تهاتر بین دو کشور، از نمایندگان سازمان های 
مرتبط و بانک مرکزی به منظور بررس��ی مس��ائل فنی و 

سازوکار ها دعوت شود.
در همی��ن حال، نگوی��ن لانگ، رئیس دفت��ر بازرگانی 
سفارت ویتنام در این دیدار گفت: وزارت صنایع و تجارت 
ویتنام نقش مهم و به سزایی در مباحث تجاری و بازرگانی 

کشور ویتنام ایفا می کند.
ه��ر زمانی ک��ه نمایندگان ما ی��ا هی��ات اعزامی تجار 
ویتنامی به ایران می آیند، این مس��ئله مهم را به بررس��ی 
گذاشته و به تبادل اطلاعات در این خصوص می پردازیم. 
تجارت با ایران از اهمیت مهمی برای ما برخوردار اس��ت 

هرچند که باید درسایه تحریم ها به آن بپردازیم.
وی افزود: بهره مندی از تجربه تجارت با کشور های دیگر 
و همچنین کش��ور های همس��ایه ایران می تواند در یافتن 

راه حل ها و تعیین سازوکار های تجارت و تهاتر کالا با ایران 
به ما کمک کند.

همچنین نیک مهر، رئیس اتاق بازرگانی ایران و ویتنام 
گفت: عمده صادرات کش��ورمان به ویتنام زعفران، انجیر، 
فولاد، کائوچو و پای مرغ اس��ت. ویتنام هم دانه های قهوه 
ب��ه ایران ص��ادر می کن��د. در زمینه ص��ادرات تجهیزات 
الکترونیک��ی و واردات انواع ادویه ویتنامی و برنجی که در 
فرهنگ و س��بدغذایی ایرانی قابل پذیرش بوده، می توان 

همکاری کرد.
وی تاکی��د ک��رد: ص��ادرات چ��رم از ایران ب��ه ویتنام، 
صادرات تجهیزات پزش��کی و همکاری در حوزه سلامت 
 و تبادل گردش��گر از حوزه های مهم همکاری دو کش��ور 

است.
به گفته نیک مهر، عمده تجارت ویتنام با منطقه اوراسیا 
و بلاروس اس��ت که با بهره مندی از زیرساخت های کشور 
ترکیه در حوزه لجس��تیک می توانیم کالا های دو کشور را 

به یکدیگر یا منطقه اوراسیا ارسال کنیم.

ایرانبهویتنامفولادصادرمیکند

گروه معدن

یکی از اقدامات مثبت برای ورود فناوری به صنایع بزرگ 
و دانش بنیان  ش��دن آنها، مشوق مالیاتی تحقیق و توسعه 
اس��ت. این مش��وق، تأثیرات مثبتی بر صنعت نفت و گاز 
داشته است که لازم است در صنعت فولاد نیز دنبال شود.
به گ��زارش فارس، صنع��ت فولاد، یک��ی از بزرگ ترین 
صنایع کش��ور اس��ت که س��هم قاب��ل توجه��ی از تولید 
ناخال��ص ملی کش��ور )GDP( را نیز به خ��ود اختصاص 
می دهد. بررس��ی چالش های پی��ش روی صنعت فولاد در 
کش��ور نشان می دهد که توس��عه نیافتگی فناوری یکی از 
مهم ترین چالش هایی اس��ت که صنعت فولاد با آن روبه رو 
است. در این زمینه، دانش بنیان ها می توانند نقش پررنگی 
ایف��ا کنند، اما برای ورود فن��اوری به این صنعت، به انجام 
اقدامات تسهیل کننده ای نیاز است. »اعتبار مالیاتی تحقیق 
و توس��عه« یکی از این اقدامات اس��ت ک��ه کمک می کند 
صنایعی چون صنعت فولاد بر امور تحقیق و توسعه هزینه 

کنند.
چالشهایاساسیپیشرویصنعتفولاد�

توس��عه و رش��د صنعت فولاد ای��ران از ده��ه ۸۰ آغاز 
گردی��د و ح��الا بعد از دو ده��ه، ایران از ی��ک واردکننده 
بزرگ به دهمین تولیدکننده ف��ولاد و یکی از بزرگ ترین 
صادرکنندگان فولاد در منطقه جنوب غربی آس��یا تبدیل 
ش��ده اس��ت. صنعت ف��ولاد پ��س از صنایع پتروش��یمی 
بیش��ترین س��هم از صادرات کش��ور را در اختیار دارد، که 
البت��ه بالا ب��ودن میزان ص��ادرات مواد خام خ��ود یکی از 
چالش های مهم کشور اس��ت. با وجود پیشرفت های قابل 
توجه در زمینه تولید فولاد در کش��ور، در زمینه توس��عه 
پایدار صنعت فولاد خلأ جدی احس��اس می شود. از طرفی 
در اف��ق س��ال ۱۴۰۴، هدف تولید ۵۵ میلی��ون تن فولاد 
برای این صنعت در نظر گرفته ش��ده اس��ت، اما در عمل 
چالش های بسیاری وجود دارد که پیشرفت صنعت فولاد و 

رسیدن به این هدف را تهدید می کند.
از آنجایی که صرفه اقتصادی الزام می کند که حمل ونقل 
مواد اولیه و محصولات فولادی از طریق خطوط حمل ونقل 
ریلی انجام شود، یکی از چالش های مهم پیش روی صنعت 

فولاد، توسعه حمل ونقل ریلی در کشور است. 
از طرفی لازم است که برای رسیدن به تولید ۵۵میلیون 
تن فولاد تا س��ال ۱۴۰۴، زیرس��اخت های مناس��بی برای 
تأمی��ن ان��رژی و آب ای��ن صنع��ت فراه��م ش��ود. به جز 
مشکلات سخت افزاری، این صنعت با مشکلاتی چون خلأ 
سیاست گذاری های درس��ت در زمینه قیمت گذاری دست 

به گریبان است.
یکی از مهم ترین مسائل و چالش های پیش روی صنعت 
فولاد کش��ور، وجود زیرس��اخت ها و فناوری های قدیمی و 
س��نتی اس��ت. در تمامی مراحل چرخه تولید، از اکتشاف 
و اس��تخراج تا تولید محصول نهایی لازم اس��ت از خطوط 

تولید و فناوری های روز دنیا استفاده کرد.
 فناوری های قدیمی در عمل موجب افزایش هزینه ها و 
کاه��ش کیفیت و رقابت پذیری محصولات تولیدی صنعت 

فولاد شده است.
صنعت فولاد در س��ال های اخیر ش��اهد تحریم نیز بوده 
است و این امر نیز تأمین فناوری روز آن را از طریق واردات 

با خطر مواجه کرده است. 
در نتیجه، برای توس��عه فناوری های صنعت فولاد، باید 
به سمت بومی سازی فناوری ها و دانش فنی حرکت کرد و 
این صنعت را با فناوری های روز بومی همراه کرد. از طرف 
دیگر، صنعت فولاد نیز مانند صنعت پتروش��یمی با معضل 
خام فروشی روبه رو است که یکی از دلایل آن عقب ماندگی 

توسعه فناوری های ارزش آفرین است.
در عم��ل، ارتقای خطوط تولید و تغیی��ر فناوری ها، در 
کوتاه م��دت ب��ا هزینه ه��ای بالایی روبه رو اس��ت و صنایع 
 )R&D( مختلف، تمایل چندانی به انجام تحقیق و توسعه

و ارتقای فرآیندهای خود ندارند. 
به همین دلیل برای اینکه یک صنعت به سمت استفاده 
از فناوری ه��ای روز حرک��ت کند، بایس��تی کاری کرد تا 
ریسک استفاده از این فناوری ها برای آن صنعت کم شود. 
ریل گذاری های مناس��ب برای پیگیری تحقیق و توسعه، با 
استفاده از مشوق های مختلف، یک ابزار حمایتی است که 

می تواند صنایع را در پوشش ریسک خود کمک کند.
دانشبنیانکردنصنایعبزرگ�

موض��وع دانش بنیان کردن صنایع ب��زرگ که از الزامات 
مهم کش��ور اس��ت می توان��د موجب تولی��د محصولات با 
کیفی��ت، مبتنی بر دانش روز و ب��ا رقابت پذیری بالا برای 

حض��ور در بازاره��ای جهانی ش��ود. با وجود ش��کل گیری 
زنجی��ره عل��م تا ثروت تح��ت عنوان اقتص��اد دانش بنیان 
و بومی س��ازی و س��اخت فناوری های پیچی��ده به کمک 
زیس��ت بوم دانش بنیان در کشور، صنایع بزرگ همچنان با 
یک خلأ فناورانه دس��ت به گریبان هس��تند. برای حرکت 
صنایع بزرگی چون صنعت فولاد، پتروشیمی، خودروسازی 
و... به س��مت پذی��رش فناوری های نو و به روز، بایس��تی 
اقداماتی انجام داد تا تمایل این صنایع به هزینه در تحقیق 

و توسعه بالاتر رود.
فناوری ه��ای قدیم��ی و س��نتی همجچنی��ن یک��ی از 
چالش های موضوع پیوند دانشگاه با صنعت است؛ چراکه تا 
وقتی چرخ خطوط تولید با فرآیندها و فناوری های سنتی 
می چرخ��د، اقبالی از س��وی متخصصان، پژوهش��گران و 
اساتید هیأت علمی وجود نخواهد داشت که در این صنایع 

مشغول به فعالیت شوند.
مشوقاعتبارمالیاتیتحقیقوتوسعه�

قان��ون جهش تولی��د دانش بنیان که حدود یکس��ال از 
تصویب آن می گذرد، ابزاری مناس��ب را در اختیار صنایع 

مختلف قرار می دهد تا در تحقیق و توسعه هزینه کنند. 
مطاب��ق با این قانون، هر ش��رکتی، ف��ارغ از دانش بنیان 
ب��ودن یا نبودن آنه��ا، می تواند معادل ب��ا هزینه ای که در 
تحقیق و توس��عه انجام می دهد، از دول��ت اعتبار مالیاتی 

دریافت کند.
صنایع و ش��رکت ها می توانند به دو صورت مشمول این 
قانون شوند. اگر ش��رکت ها در واحدهای تحقیق و توسعه 
خود، در تحقیق و توس��عه محص��ولات و فرآیندهای خود 
هزینه و فعالیت کنند، معادل با این هزینه، اعتبار مالیاتی 

کسب خواهند کرد.
 همچنین ای��ن صنایع می توانن��د در واحدهای تحقیق 
و توس��عه دیگر شرکت ها و یا در ش��رکت های دانش بنیان 
س��رمایه گذاری کنند و در این صوذت نیز مش��مول اعتبار 
مالیات��ی خواهن��د بود. به ای��ن ترتیب کارک��رد دیگر این 

مشوق، تأمین مالی طرح های دانش بنیان است.
با تصویب قانون جهش تولید دانش بنیان، مسیر حمایت ها 
و تس��هیلات دولتی از شرکت به فعالیت تغییر کرد. به این 
ترتیب که تا پیش از آن، تس��هیلات و مشوق های مختلف 
به ش��رکت های ثبت ش��ده دانش بنیان تعلق می گرفت اما 
بعد از تصوی��ب آن، این حمایت ها معطوف به فعالیت های 

دانش بنیان در هر نوع شرکتی می شود.
ب�ه� نس�بت مالیات�ی اعتب�ار مثب�ت امتی�از

حمایتهایبیاساس
برای دانش بنی��ان کردن صنایع که ب��ه نوعی به تحقق 
اقتص��اد دانش بنی��ان می انجام��د، بایس��تی حمایت ه��ا و 
تس��هیلات هدفمند و مناسب در نظر گرفت. حمایت هایی 
ک��ه در نهایت تبدیل ب��ه رانت های مختلف ش��امل رانت 
تس��هیلات، مجوز، انحصار، ارز چند نرخی، تعرفه گمرکی 
و م��وارد دیگر ش��ده اس��ت. ای��ن حمایت ه��ا اغلب باعث 
عقب ماندگ��ی صنع��ت از فناوری های روز و توس��عه آنها 

می شود.
البته ناگفته پیداس��ت که حمای��ت از تولیدکنندگان در 
قالب های گوناگون و اعطای یارانه امری بدیهی اس��ت؛ اما 

نکته اینجاس��ت که این حمایت ها تا کنون نتوانسته است 
م��ا را به هدف اصلی مبنی بر دانش بنی��ان کردن صنایع و 

اقتصاد برساند.
سیاس��ت اعتب��ار مالیاتی، بر خ��لاف حمایت های بدون 
پشتوانه از ش��رکت ها و صنایع، حمایتی هزینه محور است 
و بنگاه ها هر چه بیش��تر در تحقیق و توسعه هزینه کنند، 
اعتبار مالیاتی بیش��تری نیز کس��ب خواهند کرد. سیاست 
اعتبار مالیاتی از جهتی مش��ابه با سیاستی است که برای 
هزینه کرد بنگاه ها در ورزش و تأسیس تیم ها و باشگاه های 

ورزشی در نظر گرفته شده بود.
تحققتنظیمگریبهجایتصدیگری�

نگاه دس��تگاه های دولتی در حمایت یا سیاس��ت گذاری 
برای صنایع و شرکت ها، نباید به صورت نقش تصدی گری 
و از ب��الا به پایین باش��د؛ چراکه این نوع ن��گاه در نهایت 

موجب تضعیف صنعت خواهد شد. 
دانش بنیان کردن اقتصاد مل��ی نیازمند وجود یک نهاد 
تنظیم گر اس��ت. نهادی واسط که به نیازهای صنایع واقف 
باشد و از ظرفیت های ش��رکت های دانش بنیان کشور نیز 

آگاهی داشته باشد.
در این ارتب��اط، بهترین گزینه معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان اس��ت که وظایفش با دانش بنیان شدن 
اقتصاد ملی همراستاس��ت و تا کن��ون اقدامات خوبی نیز 
در این راس��تا انجام داده اس��ت. به طور مثال، این معاونت 
ط��رح تولیدات ب��ار اول را به اجرا گذاش��ت که توانس��ت 

دستاوردهای خوبی کسب کند.
نمونههایموفقرویکردحمایتهدفمند�

کشور ایران در صنعت نفت و گاز و پتروشیمی، چندین 
نمونه موفق بومی س��ازی فناوری های مهم داشته است که 
نش��ان می دهد می توان به کمک سیاست های تنظیم گری 
مناسب کاری کرد که حتی در شرایط دشوار تحریمی نیز 
فناوری های حس��اس بومی تولید ک��رد و به خطوط تولید 
صنایع وارد کرد. در سال های اخیر این فناوری ها عموما به 
کم��ک کارگروه تولید ب��ار اول در معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری شناسایی و بومی سازی آنها تسهیل شده 

است.
ای��ن نتایج باید در صنایعی چون صنعت فولاد نیز تکرار 
ش��وند و فناوری هایی که در این صنعت مورد نیاز اس��ت 
توس��ط دانش بنیان ها و واحدهای تحقیق و توسعه ساخته 
و به این صنعت وارد ش��وند. اختص��اص اعتبار مالیاتی به 
تحقیق و توس��عه که در قانون جهش تولید دانش بنیان در 
نظر گرفته ش��ده است، می تواند مس��یر را برای ورود این 
صنای��ع به بح��ث تحقیق و توس��عه و ورود فناوری به این 

صنایع هموار کند.
نیازبهبرنامهریزیدقیقداریم�

برای تحق��ق اقتص��اد دانش بنی��ان و ورود فعالیت های 
تحقیق و توسعه به صنایع بایستی اقدامات تسهیل کننده ای 
انجام داد که بومی سازی فناوری های مورد نیاز انجام شود 
و همچنین، از مس��ائلی مانند خام فروش��ی پرهیز شود. در 
همین راس��تا، نظرات سید محمدرضا میرتاج الدینی، عضو 
کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس را جویا شدیم 

که در ادامه می خوانید.

میرتاج الدینی، با اشاره به تعارش مشکل خام فروشی در 
صنایع با اقتصاد دانش بنیان تصریح کرد: درحال حاضر، در 
صنعت پتروش��یمی عمده محصولات پتروشیمی ما متان 
و اوره اس��ت که مواد خام به حس��اب می آین��د، در حالی 
که کش��ورهای دیگر با فناوری های بالاتر آنها را تبدیل به 

محصولات نهایی می کنند و به خودمان می فروشند.
وی در ادامه گفت: واردات اقلام و تجهیزات راهبردی ما 
را برای تعمیرات، تأمین قطعات و موارد دیگر به کشورهای 
صادرکننده وابس��ته می کنن��د و از تاب آوری ما می کاهند. 
این شرایط با هدف کلان کشور مبنی بر دانش بنیان کردن 
اقتصاد ملی تعارض دارد و باید حل وفصل شود. بومی سازی 
تولید تجهیزات مورد نیاز در صنایع موضوعی است که باید 

مورد توجه جدی قرار دهیم.
میرتاج الدین��ی، از جمله راهکارهای مناس��ب برای ورود 
فناوری به صنایع و دانش بنیان کردن اقتصاد ملی را اعتبار 
مالیاتی تحقیق و توس��عه دانست و اظهار کرد: محصولاتی 
که برای نخس��تین بار توسط ش��رکت های دانش بنیان در 
کشور تولید می شوند، از معافیت مالیاتی برخوردار شده اند. 
این موضوع می تواند مش��وق خوبی ب��رای ورود فناوری به 
صنایع باشد. این سیاست می تواند در تشویق صنایع برای 
توسعه زنجیره ارزش محصولاتشان و فناورمحور شدن مؤثر 

باشد.
وی اظهارکرد: مواردی مانند شیرین سازی گاز، نوسازی 
تجهیزات پالایش��گاهی فراس��رزمینی، تولید توربین های 
پیش��رفته و ف��روش دانش ش��رکت های داروی��ی به دیگر 
کش��ورها، اگرچه اهمی��ت زیادی دارن��د و توانمندی های 
داخلی ما را نش��ان می دهند، اما کافی نیستند و باید ورود 

فناوری به صنایع را با جدیت در دستور کار قرار دهیم.
ای��ن نمایند مجل��س در خصوص نقش اعتب��ار مالیاتی 
در تأمین مال��ی طرح های دانش بنیان اظه��ار کرد: قانون 
جهش تولید دانش بنیان در مس��یر بومی سازی تجهیزات 
و فرآیندهای راهبردی صنعت و مس��یر تولید بار اول تهیه 

شده بود. 
ای��ن قان��ون در زمین��ه تأمین مال��ی ورود فن��اوری به 
صنعت نیز مس��ئله اعتبار مالیاتی تحقیق و توسعه را برای 
شرکت های بزرگ صنعتی در نظر گرفته است که به کمک 
همی��ن موارد و تهیه یک برنامه زمان بندی به کمک تولید 
ب��ار اول می توانیم در مقابل تحریم ها تاب آوری خود را بالا 

ببریم.
وی تأکی��د ک��رد: درحال حاضر م��ا س��الانه نزدیک به 
دو میلی��ارد دلار در زمین��ه واردات م��واد اولیه آلومینیوم 
هزین��ه می کنیم، در حالی که خودم��ان دارای معادن این 
فلز هس��تیم و می توانیم از آنها استفاده کنیم. فعلًا حدود 
۲۰ درصد از نیاز کش��ور را در این زمینه خودمان برطرف 
می کنی��م و بقی��ه را از خ��ارج از کش��ور وارد می کنیم. با 
برنامه ریزی های دقیق و استفاده از توان دانش بنیانی کشور 
و همچنین س��رمایه گذاری های خصوصی می توانیم جلوی 

خروج ارز از کشور را بگیریم.
 اگ��ر می خواهیم دانش بنیان ش��دن اقتصاد ملی تحقق 
یاب��د، بای��د برنامه ریزی های دقیقی برای توس��عه صنعتی 

کشور داشته باشیم.

گرههایفولادبهدستدانشبنیانهابازمیشود
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نماینده مردم بندرعباس در مجلس: 
توسعه فولاد هرمزگان یک ضرورت است

مدیرعامل شرکت البرز شرقی: 
ذخایر »البرز شرقی« در حال اتمام است

۵۵ میلیون تن فولاد در کشور تولید خواهد شد

نماینده مردم بندرعباس در مجلس ش��ورای 
اس��امی گفت: اس��تان هرمزگان یک اس��تان 
صنعت��ی و فولادی اس��ت و برای توس��عه این 
صنایع دارای موقعیتی استراتژیک است. وجود 
میادی��ن متعدد گاز و نف��ت و… از مزیت های 
مهم استان هرمزگان به شمار می روند؛ لذا این 
استان در جهت افزایش و توسعه تولید فولاد در 
کشور هدف گذاری ش��ده است. با توجه به نیاز 
هرمزگان و صنعت فولاد کش��ور، توسعه فولاد 

هرمزگان یک ضرورت است.
به گزارش ایراس��ین، منصور آرامی در بازدید 
از ش��رکت فولاد هرمزگان، با اشاره به اهمیت 
اقتصادی اس��تان هرمزگان، بیان کرد: اس��تان 
هرمزگان یک اس��تان صنعتی و فولادی اس��ت 
و برای توس��عه ای��ن صنای��ع دارای موقعیتی 

استراتژیک است. 
وجود میادین متعدد گاز و نفت، قرار گرفتن 
در کنار دریا و دسترسی به آب های آزاد، وجود 
صنایع دریایی به ویژه کشتی سازی، وجود بنادر 
بزرگ کشور ازجمله شهید رجایی برای ترانزیت 
و… از مزیت ه��ای مه��م اس��تان هرمزگان به 
شمار می روند؛ لذا این استان در جهت افزایش 
و توس��عه تولید فولاد در کش��ور هدف گذاری 

شده است.
عملک�رد خوب ف�ولاد هرمزگان با  �

وجود کمبود برق
نماینده مردم بندرعباس در مجلس ش��ورای 

اس��امی در ادام��ه در خص��وص عملکرد قابل 
تحس��ین این ش��رکت در س��ال ۱۴۰۱ و عبور 
از ظرفیت اس��می با وج��ود کمبود برق، عنوان 
کرد: خوش��بختانه ش��رکت فولاد هرمزگان از 
مجموعه ه��ای صنعتی بس��یار کارآمد و به روز 
اس��ت که فعالیت خود را در زمینه تولید فولاد 
ب��ه خوبی انجام داده و در بحث فنی، اش��تغال 
نیروی انسانی و به ویژه در بخش مسئولیت های 
اجتماع��ی فعالیت ه��ای چش��مگیری داش��ته 
و توانس��ته اس��ت اهداف خ��ود را محقق کند 
و ب��ه حمدال��ه ش��اهد هس��تیم که ب��ا وجود 
محدودیت های برق و گاز که در س��ال گذشته 
صنعت فولاد را تحت تاثیر قرار داد این ش��رکت 
توانس��ت ب��ا مدیریت بهینه از ظرفیت اس��می 
س��الانه یک میلیون و ۵۰۰ هزار تن خود عبور 

کند و این امر نیز قابل تقدیر است.
نماینده مردم بندرعباس در مجلس با تاکید 
ب��ر وجود صنای��ع مصرف کنن��ده ورق فولادی 
در اس��تان هرم��زگان به عزم ف��ولاد هرمزگان 

بر اج��رای طرح های توس��عه ای اش��اره کرد و 
گفت: صنایع بزرگ کشتی س��ازی، نفت، گاز و 
پتروش��یمی در اس��تان هرمزگان واقع شده اند 
و ب��ه ورق فولادی نیاز دارن��د. از این  رو احداث 
واح��د نورد در ف��ولاد هرمزگان ی��ک ضرورت 
اس��ت. انتظار این اس��ت که فولاد هرمزگان بر 
اساس نیاز کشور و شرایط جغرافیایی، در حوزه 
طرح های توس��عه ای هم در تولید تختال و هم 
در بخش نورد طرح های توس��عه ای جدیدی را 
اجرا کند. خوش��بختانه تصمیمات خوبی برای 
اجرای طرح های توس��عه ای در فولاد هرمزگان 
اتخاذ شده و امیدواریم که طرح های توسعه ای 
این ش��رکت هم در تولید تختال و هم در نورد 

اجرا شوند.
لزوم هماهنگی دستگاه های اجرایی  �

آرام��ی در ادام��ه تاکید کرد: توس��عه فولاد 
هرمزگان به کشور کمک خواهد کرد و با اجرای 
طرح های توس��عه ای و تکمیل زنجیره فولاد در 
استان هرمزگان، شاهد رشد اقتصادی دراستان 

هرمزگان و کشور خواهیم بود.
نماینده مردم بندرعباس در مجلس ش��ورای 
اس��امی تصریح ک��رد: نماین��دگان مجلس به 
صورت جدی پیگیر اجرای طرح های توسعه ای 
فولاد هرمزگان هستند و امیدواریم که با عنایت 
خداون��د متع��ال و حمایت های دس��تگاه های 
مربوطه و متول��ی این طرح ها به زودی اجرایی 

شوند.

مدیرعامل شرکت البرز ش��رقی با بیان اینکه 
ذخایر زغال سنگ این شرکت تا شش سال آتی 
تم��ام خواهد ش��د، گفت: طرح توس��عه معادن 
زغال سنگ استان های سمنان و گلستان در سه 

مرحله اجرا خواهد شد.
بابک برات��ی در گفت وگو با بازار با بیان اینکه 
تامین کنس��انتره زغال سنگ ذوب آهن اصفهان 
بر عهده مجموعه البرز شرقی است بیان کرد: این 
ش��رکت دارای چهار پهنه معدنی در استان های 
سمنان و گلستان است که زغال سنگ خام را از 

آنها استخراج می کند.
وی با بیان اینکه البرز ش��رقی سالانه ۴۰هزار 
ت��ن زغال س��نگ خ��ام را اس��تخراج و پس از 
زغال ش��ویی به 22 الی 32 هزار تن کنس��انتره 
تبدی��ل می کند بیان کرد: این کنس��انتره برای 
ذوب آهن اصفهان تامین و ارس��ال می ش��ود تا 

خوراک کوره ذوب را فراهم  سازد.
مدیرعامل البرز ش��رقی با اشاره به منابع این 
ش��رکت بیان کرد: با توجه به اینکه عمر معادن 
استان های سمنان و گلستان بسیار طولانی شده 
و لایه ه��ای بالایی معدن تا 6 س��اله دیگر تمام 
می ش��ود، شرکت به دنبال توس��عه در لایه های 

زیرین استحصال زغال سنگ است.
براتی با بیان اینکه طرح توس��عه شرکت البرز 
شرقی در 3 مرحله به اجرا در خواهد آمد، گفت: 
این ط��رح در س��ال ۱۴۰2 آغ��از و پیش بینی 

سرمایه گذاری برای آن نیز انجام شده است.

وی با بیان اینکه طرح توس��عه می تواند عمر 
البرز ش��رقی را 2۰ س��ال طولانی ت��ر کند، ابراز 
کرد: مراحل سرمایه گذاری طرح توسعه معادن 
البرز شرقی در س��ه مقطع شامل کوتاه مدت به 
میزان دو س��ال میان مدت به میزان ۵ س��ال و 
 دراز مدت به میزان 7 س��ال ب��ه اجرا در خواهد

آمد.
مدیرعامل البرز شرقی با بیان اینکه پیش بینی 
ما از اجرای طرح توس��عه معادن در استان های 
س��منان و گلس��تان افزای��ش ۰۱ ه��زار تن��ی 
زغال س��نگ خام خواهد ب��ود، گفت: پیش بینی 
می ش��ود اس��تحصال زغال س��نگ خام از چهار 
معدن گلس��تان و س��منان پس از اجرای طرح 

توسعه از ۴۰ به ۵۰ هزار تن در سال برسد.
براتی با بیان اینکه زغال ش��ویی شرکت البرز 
ش��رقی ظرفیت 6۰ هزار تومان را در سال دارد، 
گفت: مجموعه البرز ش��رقی س��ه هزار شغل را 
به صورت مستقیم و غیرمستقیم در استان های 

سمنان و گلستان ایجاد کرده است.

رئیس اتحادیه فروش��ندگان آهن و فولاد تهران گفت: در 
افق ۱۴۰۴ کشور رس��یدن به ظرفیت تولید ۵۵ میلیون تن 

فولاد پیش بینی شده است.
حمید رضا رستگار در گفت وگو با بازار با بیان اینکه در افق 
۱۴۰۴ کشور رسیدن به ظرفیت تولید ۵۵ میلیون تن فولاد 
پیش بینی ش��ده اما پیش شرط محقق شدن این امر برطرف 
ش��دن موانع تولید است، بیان کرد: زیرساخت های مورد نیاز 
به این هدف در کشور تعریف شده و در مسیر درست هستیم 
به طوری که امسال نیز به اهداف از پیش تعیین شده دست 
خواهی��م یافت. وی با بی��ان اینکه در زمینه ف��ولاد یکی از 

معض��ات بزرگ خام فروش��ی و ص��ادرات م��واد اولیه فولاد 
اس��ت که خام فروش��ی تولید و منابع تجدیدناپذیر را از بین 
می برد و باید به کمترین میزان خود برس��د، افزود: با تبدیل 
ش��مش به آهن آلات و محص��ولات پایین دس��تی می توانیم 
اش��تغالزایی کرده، بالا بردن رش��د اقتصادی و ارزش افزوده 
را نی��ز به  دس��ت آوریم لذا تاش امس��ال ما این اس��ت که 
 ت��ا حد ممکن بر خاف س��ال پیش ش��مش ف��ولاد را صادر 
نکنی��م. رئیس اتحادیه فروش��ندگان آهن و ف��ولاد تهران با 
بیان اینکه در زنجیره تولید فولاد هر حلقه نقش مهمی دارد 
گفت: در این صورت می توانیم در سال جدید تولیدات خوبی 

داش��ته باشیم. رستگار با اش��اره به نامگذاری امسال با شعار 
مهار تورم، افزایش تولید گفت: س��ال پی��ش با چالش هایی 
از قبی��ل قطعی ب��رق، گاز و محدودیت هایی در زمیه انرژی 
مواج��ه بودیم که هرکدام روند خ��ط تولید کارخانه فولاد را 
دچ��ار اختال می ک��رد. وی اضافه کرد: در م��ورد صادرات، 
واحد های تولیدی فولاد با تحقق نیاز داخلی امید به صادرات 
داش��تند اما این امر محقق نشد از این رو این صنعت نیازمند 
مشوق های صادراتی است تا کارخانجات ارز مورد نیاز را برای 
 صادرات فراهم کرده و در نهایت باعث ارزآوری برای کش��ور 

شوند.

 معدن 
در انتظار تحول

»روزگار معدن« گزارش می دهد

گروه معدن

ب��ا حک��م مه��دی نی��ازی سرپرس��ت وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت و آن ه��م پیش از 
تفکیک وزارت صمت، امیر خرمی ش��اد به عنوان 
ریاس��ت هیات عامل س��ازمان توسعه و نوسازی 
 معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( منصوب 

شد. 
این در حالی است که وجیه اله جعفری از آبان 
ماه ۱399 از ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی 
ایران راهی سازمان توس��عه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( ش��د و در کارنامه 
خود سمت هایی همچون معاونت معدنی وزارت 

صمت را هم داشت. 
ب��ه گزارش »روزگار معدن«، مراس��م تکریم و 
معارفه  رییس هیات عامل س��ازمان توس��عه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( 
با حضور ش��هاب جنابی مدی��ر کل حوزه وزارتی 
وزارت صمت، رضا محتش��می پور معاون معادن 
و فراوری مواد وزارت صمت، علی رضا ش��هیدی 
رییس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی، 
محم��د رضا بهرامن رییس خان��ه معدن ایران و 
جمعی از روسای تشکل ها و مدیران شرکت های 

معدن صنایع معدنی برگزار شد. 
درحالی جعفری مجبور به ترک ایمیدرو ش��د 
که در در یکسال اخیر نقدهای زیادی نسبت به 
وی و عملک��رد ایمیدرو وارد بود. بخش معدن و 
صنایع معدنی با مشکات زیادی مواجه است که 
ایمیدرو به عنوان سازمان توسعه ای می تواند در 

حل آنها نقش آفرین باشد. 
کافی اس��ت کمی به عقب برگشته و ایمیدرو 
را در ده��ه 9۰  بررس��ی کنی��م. هرچند در آن 
دوره امض��ا برجام به کمک این س��ازمان آمد و 
رفت وآمدها ب��ه ایمیدرو افزایش پی��دا کرد، اما 
شاهد اجرایی ش��دن پروژه هایی بودیم که سال 
در انتظار جذب سرمایه و شروع کار بودند. شاید 
7 طرح فولادی از مهم ترین اتفاقات آن دوره بود 
که شاهد افتتاح آنها بودی، پروژه هایی که سال ها 

باتکلیف بودند. 

مث��ال دیگ��ر بوکس��یت گینه اس��ت ک��ه با 
پیگیری های ایمیدرو توانس��ت برای 2۰  س��ال 
دوم تمدید شود تا با بتوان با انجام مطالعات فنی 
اقتصادی  نیاز صنعت آلومینیوم به ماده اولیه را 
تامین کرد. این پروژه تقریبا 2۰  س��ال اول خود 
را بدون هیچ اقدامی از دست داد و امروز صنعت 
آلومینیوم کش��ور با مشکات بسیاری در زمینه 

تامین مواد اولیه مواجه است. 
درواق��ع دهه 9۰  را باید یک��ی از دوران های 
طایی ایمیدرو بدانیم که در انتهای آن س��کان 
هدایت به دست جفری افتاد و او از شرکت تهیه  

و تولید مواد معدنی به ایمیدرو آمد. 
انتظار بر آن بود تا جعفری با توجه به کارنامه 
معدنی ای ک��ه در اختی��ار دارد، بتواند گره های 
موج��ود در بخش معدن را باز کرده و مس��یر را 
برای توسعه هر چه بیشتر فراهم کند. اکتشاف از 
حلقه های مفقود بخش معدن است که همچنان 

بر عقب ماندگی در آن تاکید می شود.
 نگاه معدنی جعفری می توانس��ت راهگش��ای 
این مش��کل باشد تا اکتش��افات در بخش معدن 
بیش از گذش��ته توس��عه پیدا کند. اما عملکرد 
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو( از آبان ۱399 تا به امروز نش��ان 
می  ده��د بخش معدن چن��دان توفیقی در دوره 

جعفری کسب نکرد. 
حل مش��کات زیرس��اخت که بخش معدن و 
صنایع معدنی گرفتار آن است از دیگر گره هایی 
اس��ت که س��ازمان توسعه و نوس��ازی معادن و 
صنای��ع معدنی ای��ران )ایمی��درو( در این دوره 
نتوانست در گش��ایش آن چندان راهکاری ارائه 

دهد. 
اما بخش دیگر مش��کات ب��ه افزایش تعامل 
میان بخ��ش خصوصی و دول��ت برمی گردد که 
ای��ن بار فعالان بخش خصوصی به جای ایمیدرو 
مستقیم به سراغ معاونت معدنی و فرآوری مواد 
وزارت صمت رفتند. همین اتفاق توانس��ت بیش 
از پیش تعامات می��ان ایمیدرو و فعالان بخش 
خصوصی را کاه��ش دهد. درواق��ع ایمیدرو در 
ای��ن دوره به دلیل روحیه محافظ کاری جعفری 

بیش��تر به اقدام��ات مدیریت و کاره��ای روتین 
پرداخت تا چندان درگیر مشکات بخش معدن 
نش��ود. اما حالا با تصمیم نی��ازی و حضور امیر 
خرمی شاد در جایگاه ریاست هیات عامل شاید 
کمی ش��رایط تغییر کند. معاون��ت برنامه ریزی 
ایمیدرو که پس از چند س��ال راهی هیات  مدیره 
شد حالا سکان هدایت این مجموعه را به دست 

گرفته است. 
بدون ش��ک برنامه ریزی دقیق و کارشناس��ی 
می تواند بسیاری از مش��کات موجود در بخش 
معدن را به واس��طه ایمیدرو حل کند. اما شاید 
اصلی ترین اقدام اولویت بندی مشکات و شروع 

کار اجرایی برای حل آن باشد. 
همان ط��ور ک��ه اش��اره ش��د اکتش��افات از 
اصلی ترین مشکات بخش معدن است که حالا 
صنایع پایین دستی را گرفتار کرده و اگر روند به 
حالت فعلی پیش برود بدون ش��ک در سال های 
پیش رو در بسیاری از حوزه های معدنی نیازمند 

واردات مواد اولیه خواهیم بود.  
توس��عه اکتش��افات به کمک بخش خصوصی 
می تواند این مش��کل را حل کن��د. امروز بخش 
خصوص��ی نش��ان داده اگ��ر دولت بس��ترهای 
حضورش را فراهم کند توسعه را با سرعت بالایی 
پیش می ب��رد و این موضوع باید در دس��تور کار 

ایمیدرو در این دوره باشد. 
همان ط��ور که اش��اره ش��د باید ایمی��درو به 
کمک بخ��ش خصوص��ی برخ��ی از اقدامات را 
اجرای��ی کند و این بعنی بای��د تعامات این دو 
در دوره جدید پیش رو بیش از گذش��ته ش��ود. 
تامین زیرس��اخت های انرژی به ویژه برق و گاز 

از مشکاتی است که نمی توان از کنار آن راحت 
عب��ور کرد. امروز صنعت ف��ولاد به دلیل کمبود 
برق و گاز در تحق��ق برنامه های تولیدی خود با 
مشکل مواجه شده که میزان ارزآوری را کاهش 
داد . در نتیجه باید پروژه های این حوزه با جدیت 

بیشتری پیش برود. 
در کنار آن برنامه ریزی برای عناصر استراتژیک 
از مهم ترین موضوعاتی اس��ت که نمی توان از آن 
غافل بود، امروز اشتهای بازارهای جهانی در باره 
مواد معدنی رو به تغییر است و نباید این فرصت  
را از دس��ت داد. ایمیدرو می تواند با نقشه راهی 
فنی و کارشناس��ی شده این مهم را پیش برده و 

به نتایج خوبی دست پیدا کند. 
ام��ا ش��اید یک��ی از مهم تری��ن موضوعات به 
پیشانی این سازمان یعنی روابط  عمومی باز گردد 
که باید تغییراتی در آن اعمال شود. یکی از نقاط 
ضعف مدیریت گذشته به عدم ارتباط با رسانه ها 

بازمی گشت. 
جعفری چندان مدیر رس��انه ای نبود و همین 
موض��وع بارها مورد نقد ق��رار گرفت. هرچند در 
این دوره س��فرهای معدنی با حضور خبرنگاران 
اجرا ش��د اما ارتباط مدیران س��ازمان و شخص 
ریاس��ت هیات عام��ل چندان با رس��انه ها قوی 
نبود. این در حالی اس��ت که چنین ارتباط هایی 
می تواند به شناسایی گلوگاه  ها و رسانه ای شدن 

اتفاقات رخ داده کمک کند.
با توجه به آنکه پیشتر خرمی شاد خود در بدنه 
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو( حضور داشته و تعامات خوبی با 
رسانه ها داشت، انتظار می رود تیم روابط عمومی 

با نگاه تخصصی تر کار خود را در این دوره انجام 
دهن��د. فرام��وش نکنی��م روابط عموم��ی در هر 
سازمان پل ارتباطی میان آن سازمان و رسانه ها 
است و اگر سازمانی این پل ارتباطی را قطع کند 

چندان در عملکرد خود موفق نخواهد بود. 
سخن پایانی �

ب��ه هر ح��ال تغیی��رات در رده ه��ای معاونان 
پ��س از رفت��ن فاطمی امی��ن از وزارت صمت و 
تاکید مجلس ش��ورای اس��امی بر تفکیک این 
وزارتخانه به سرپرس��تی نیازی با رفتن جعفری 
کلید خورد.  البته مش��خص نیس��ت پس از این 
تفکیک و آمدن وزیر جدید برای وزاتخانه صنایع 
و معادن آیا خرمی شاد در این سمت باقی خواهد 
ماند یا نه، اما مس��ئله توس��عه بخ��ش معدن با 
نگاه تخصصی اس��ت. امروز بخش معدن ایران با 
توجه به ظرفیت ه��ای تحت اختیار نیازمند نگاه 
کارشناسی است تا بتواند بارفع موانع بهره برداری 

از این ظرفیت ها را افزایش دهد.
در غیر این صورت جبران این زمان از دس��ت 
رفته مانند جبران اقدامات در حوزه اکتش��افات 
س��خت خواهد بود. امروز کش��ورهای معدنی در 
مس��یر معدنکاری هوشمند در حرکت هستند و 
ما با توجه به تحریم های وضع ش��ده علیه کشور 
و همچنی��ن برخ��ی تصمیمات غیر کارشناس��ی 
و اش��تباه باعث شدیم تا از س��رعت این توسعه 
کم ش��ده و برموانع اضافه شود. حال باید دید در 
دور جدید فعالیت های سازمان توسعه و نوسازی 
مع��ادن و صنایع معدن��ی ای��ران )ایمیدرو( چه 
اتفاقات��ی در انتظار بخش معدن و صنایع معدنی 

کشور است.

معضل اصلی کش��ور ما این است که نقشه راه و 
برنامه های توس��عه ای خوب و روزآمد هستند، اما 

مجریان آن به اندازه کافی توانمند نیستند. 
به عبارت دیگ��ر، اداره حوزه های حیاتی کش��ور 
به دس��ت مس��ئولان و مجریان��ی داده می ش��ود 
ک��ه نه تجرب��ه کافی دارند و ن��ه حتی تخصص و 
تحصیات مرتبط. درس��ت مثل آن اس��ت که از 
ف��ردی که گواهینامه رانندگی ندارد، بخواهیم در 
 مسابقه فرمول ۱ ش��رکت کند و جزو نفرات برتر 

باشد.
 اگ��ر کس��ی ادعا کند ک��ه چنی��ن اتفاقی رخ 
می ده��د، ک��ذب محض اس��ت. کس��ی ک��ه نه 
گواهینام��ه رانندگی دارد و ن��ه تجربه و تخصص 
کافی، طبیعی اس��ت که نمی تواند گزینه مناسبی 

برای مسابقه اتومبیلرانی باشد.
غرض از آنچه گفته شد، اشاره به این نکته بود 
که ش��خصا معتقدم باید هرچه س��ریع تر وزارت 
بازرگان��ی و صنایع و معادن تفکیک ش��وند زیرا 
هری��ک از این حوزه ها آن قدر گس��ترده اس��ت و 
زیروبم ه��ای پیچی��ده ای دارد ک��ه نیازمند یک 

وزارتخانه  مستقل است.
اگر گذش��ته را مرور کنیم، روش��ن می شود که 
از وقتی وزارتخانه ها با هم ادغام شدند، مشکات 
جدی تری در همه زیرمجموعه ها پدید آمد، پس 
تفکیک وزارتخانه ضروری است و به طورحتم باید 

اتفاق بیفتد. 
حتی بهتر است که این وزارتخانه به بخش های 
کوچک تری تقس��یم ش��ود. علت این اس��ت که 
وقتی م��ا در فضای تحریمی ق��رار گرفته ایم، در 
همه حوزه ه��ای اقتصادی از صنع��ت، بازرگانی، 
مع��دن و ف��روش محص��ولات معدن��ی گرفته تا 
 اح��داث صنایع پایین دس��تی با مش��کل روبه رو 

هستیم.
 در ای��ن س��ال ها کش��ورهای دیگ��ر در عمل 
فناوری ه��ای لازم را در اختی��ار ما ق��رار نداده و 
فش��ارهای زی��ادی بر کش��ور م��ا وارد آورده اند، 
بنابرای��ن در چنی��ن ش��رایطی لازم اس��ت ک��ه 
به ص��ورت تخصصی تر و باانرژی و قدرت بیش��تر، 
ش��رایط را مدیری��ت کنیم تا بتوانی��م این فضای 
دور  را  محدودیت ه��ا  و  بش��کنیم  را   تحریم��ی 

بزنیم.
در حال  حاضر با ادغام وزارتخانه های متفاوت از 
توانمندی آنها کاسته شده است. در وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت؛ وزارت بازرگان��ی ب��ه معاونت 
بازرگانی، وزارت معادن و فلزات به معاونت معدن 
و فرآوری و وزارت صنایع به معاونت صنعتی تقلیل 
 پیدا ک��رده که قدرت و اقتدار آنها را کاهش داده 

است.
از طرف دیگر، در حالی  که ما برای توسعه کشور 
برنامه ریزی کرده ایم، نباید با کاهش توانمندی های 
حوزه ه��ای مولد، انتظار تحقق اهداف توس��عه ای 
خود را داش��ته باش��یم. در برنامه های توسعه ای 
همیش��ه صنایع، نف��ت و مع��ادن در اولویت قرار 
دارند، چون این حوزه ها جزو صنایع مادر به شمار 
 می روند و می توانن��د وزارتخانه های دیگر را فعال 

کنند.
زمان��ی تصمیم ب��ر این بود که ب��رای مدیریت 
منابع انس��انی و کوچک تر و چابک تر شدن دولت 
وزارتخانه ها تجمیع شوند، اما در عمل، آنقدر این 
حوزه ها ناتوان ش��دند که دیگر نمی توانند از پس 

مبارزه با تحریم ها برآیند.
نکت��ه دیگری که باید به آن اش��اره ش��ود، این 
اس��ت که برخ��ی وزارتخانه ها پایه و اس��اس یک 
کش��ور به ش��مار می روند، اما برخ��ی دیگر جنبه 

خدماتی دارند.
 در تجمی��ع وزارتخانه ه��ا، حوزه هایی که باید 
تخصصی تر عمل می کردند، ادغام شدند و آنهایی 
که خدماتی بودند، به شکل سابق بر جای ماندند. 
به عنوان مث��ال، وزارت تعاون، ارتباط��ات، نیرو و 
مانند آن خدماتی ارائه می دهند تا فعالیت بخش 

اقتصادی و صنعتی تسهیل شود.
ام��روز به نظر می رس��د ک��ه موض��وع تفکیک 
وزارتخان��ه بیش ازپی��ش در دس��ترس اس��ت و 
اتف��اق معقول��ی خواه��د ب��ود ک��ه در راس��تای 
برنامه ه��ای توس��عه ای دولت و نظام ق��رار دارد 
 و زمین��ه را برای تحول اقتص��ادی فراهم خواهد 

کرد.
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نماین��ده م��ردم جیرف��ت و عنبر  آب��اد در مجلس گفت: 
با وج��ود اینکه حق��وق دولتی به خزانه واریز می ش��ود اما 
به شهرس��تان های مح��ل اس��تقرار معادن ب��از نمی گردد 
ای��ن درحالی اس��ت که مردم ای��ن مناطق با آس��یب های 

زیست محیطی و مشکلات دیگر روبه رو هستند.
ب��ه گزارش فولادب��ان، ذبیح اله اعظمی س��اردوئی درباره 
مشکلات حوزه معادن اظهار کرد: متاسفانه در برخی موارد 
اکتش��اف، صدور پروانه بهره برداری و تاس��یس کارخانجات 
صنایع جانبی از حرکت لاک پشت نیز کندتر است. در این 
راستا، بوروکراس��ی و دیوان سالاری اداری موجب می شود 
ک��ه مناقصه ها منظم انجام نش��ود. نماینده مردم جیرفت و 

عنبر آباد در مجلس گفت: در سال های گذشته برخی افراد 
مع��ادن را ثبت و پروانه بهره برداری آن را اخذ می کردند اما 
هیچ اقدامی در راس��تای بهره برداری از ای��ن معادن انجام 
نمی دادن��د و معادن راک��د می ماند، البته ای��ن موضوع در 
دو، س��ه س��ال گذشته بهتر ش��ده اما برخی همچنان رویه 
اشتباه گذشته را در پیش می گیرند و معادن دست به دست 
می شود. در واقع، در معادن کوچک و متوسط دلالی صورت 

می گیرد.
 وی اضاف��ه ک��رد: برخی پروانه مربوط ب��ه معادن بزرگ 
مقی��اس را اخذ می کنند اما با وج��ود اینکه از نظر مالی به 
دولت وابس��ته نیس��تند و منابع ارزی خوبی دارند، اقدامات 

لازم برای بهره برداری از معادن را بسیار کند انجام می دهند 
که این موضوع موجب گلایه مندی مردم شده است.

ای��ن نماینده م��ردم در مجلس یازدهم درباره برگش��ت 
حقوق دولتی معادن به شهرستان محل استقرار معادن بیان 
ک��رد: با وجود اینکه حقوق دولتی به خزانه واریز می ش��ود 
اما به شهرس��تان های محل اس��تقرار معادن باز نمی گردد، 
ای��ن درحالی اس��ت که مردم ای��ن مناطق با آس��یب های 

زیست محیطی و مشکلات دیگر روبه رو هستند.
اعظم��ی درباره برخی موانع پیش روی صدور مجوز برای 
اکتش��اف در معادن اظهار کرد: درحال حاضر معدنی وجود 
دارد که برای اخذ مجوز از س��ازمان محیط زیس��ت حداقل 

۵ س��ال معط��ل مانده ک��ه به تازگ��ی وزارت نی��رو نیز به 
سامان محیط زیست اضافه شده و به بهانه آلودگی آب های 
زیرزمینی و منابع آب ش��ر مانع دیگری در این مسیر شده 

است.

یک کارشناس صنعت فولاد گفت: معادن راکد در کشور سبب 
چالش های بسیاری در حوزه استخراج و بهره برداری می شود.

رامی��ن راد در گفت وگو با فولادبان به مش��کلات حوزه معادن 
پرداخت و اظهار کرد: معادن راکد علاوه بر استهلاکی که دارند، 

سبب بروز مشکلات زیست  محیطی نیز می شوند.
وی گفت: برخی از معادن راکد به دلیل مش��کلاتی مانند نبود 
زیرس��اخت های کافی، مش��کلات مالی و اقتصادی و مش��کلات 

مربوط به محیط زیست، درحال حاضر فعالیت محدودی دارند.
این فعال معدنی افزود: در سال های اخیر تلاش هایی برای حل 
مشکلات در معادن راکد کشور صورت گرفته است به طور مثال 
می ت��وان در زمینه کاهش آلودگی هوا در معادن، از فناوری های 

پیشرفته تری برای کنترل دودها و ذرات معلق نامبرد.
راد تصری��ح ک��رد: بازیابی زمین در مع��ادن نیازمند همکاری 
دولت، صنعتگران و جامعه است و تلاش های بیشتر برای بازیابی 
زمین های آسیب دیده در معادن، به منظور حفظ محیط زیست و 

پایداری منابع طبیعی از اهمیت بالایی برخوردار است.
وی با تاکید بر اینکه در بس��یاری از بخش های معادن نیازمند 
ساخت زیرساخت و تامین ماشین آلات مورد نیاز به روز هستیم، 

اظهار کرد: در فرآیند اس��تخراج معادن مش��کلاتی مانند سقوط 
س��نگ، انفج��ار، ایجاد پرتو ه��ای مض��ر و آلودگی ه��وا و آب، 
ماش��ین آلات س��نگین و انفجارهای مکرر، کمبود نیروی کارگر 
 در حوزه معدن روبه رو هس��تیم که این خود نیاز به زیر س��اخت 

دارد.
رامی��ن راد با اش��اره ب��ه لزوم هم��کاری همه جانب��ه دولت با 
معدن کاران، گفت: با توجه به مش��کلاتی که در فرآیند استخراج 
معادن وجود دارد، لازم است همه جانبه در جهت بهبود وضعیت 

این صنعت اقداماتی صورت گیرد.

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان گفت: در حوزه 
انرژی در س��ال گذشته ش��رکت فولاد هرمزگان در 
تابستان با قطعی برق و در زمستان با قطعی و کاهش 
گاز مواجه بود که خوش��بختانه ب��ا برنامه ریزی های 
دقیق در این شرکت، کمترین آسیب را در این حوزه 

داشتیم.
ب��ه گ��زارش مع��دن نی��وز، عطاال��ه معروفخانی 
اظه��ار ک��رد: ما ش��ات دان را به دلی��ل قطعی برق 
از زمس��تان به تابس��تان منتقل کردی��م با اینکه در 
هوای گرم تابس��تان ش��ات دان بس��یار کار سختی 
اس��ت تا جایی که کوره های ما خنک نمی ش��د که 
این اج��ازه را به همکاران ما بده��د که تعمیرات را 
آغاز کنند ولی با وجود تمام این سختی ها همکاران 
 م��ا س��ختی ها را تحمل کردند و ش��ات دان را انجام 

دادند.
وی با اش��اره ب��ه ثبت ۳۵ رکورد در این ش��رکت 
گف��ت: طب��ق برنامه ریزی ه��ای انج��ام ش��ده در 
زمینه ثبت رکورد، در س��ال گذش��ته م��ا ۳۵ ثبت 

رک��ورد را در ف��ولاد هرم��زگان به ثبت رس��اندیم 
و در پای��ان س��ال از ظرفیت اس��می عب��ور کردیم 
و رک��ورد س��الیانه را نیز ب��ه ثبت رس��اندیم و این 
توفیقاتی بود که برای بن��ده و همه همکاران خوب 
 و متخص��ص و کاردان ما در ف��ولاد هرمزگان اتفاق

افتاد.
معروفخان��ی افزود: ج��ا دارد از کارگران عزیزمان 
تشکر کنم که با جان و دل کار و تلاش کردند و این 

موفقیت را رقم زدند.

حقوق دولتی به شهرستان های محل استقرار معدن بازنمی گردد

ثبت 3۵ رکورد در فولاد هرمزگانمعادن راکد، مشکلات محیط زیستی به همراه دارند
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گیتا جاودانی 

در س��ند توس��عه برنامه هایی گنجانده شده است که رابطه 
طولی با هم دارند. به عبارت دیگر، تحقق هریک در گرو به نتیجه 
رس��یدن دیگری اس��ت. بنابراین، باید پله به پله مسیر تحقق 
آن را فراهم کرد. از این رو به نظر می رس��د نخس��تین پله ای که 
باید بر آن قدم گذاش��ت، تغییر در ش��یوه برنامه ریزی و تعیین 

استراتژی است.
به باور کارشناس��ان، بهتر آن اس��ت که 
برنامه ری��زان حوزه معدن، به جای ارائه 
برنامه ه��ای چندبندی برای توس��عه، 
هم وغ��م خ��ود را ب��ه ارائه ی��ک برنامه 
زیربنای��ی منحصر و تلاش کنند که در 
مدت زمان مقرر به آن هدف جامه عمل 
بپوشانند تا از این دور باطل برنامه ریزی بی نتیجه قدمی بیرون 
بگذاری��م. گفت وگوی امروز م��ا با علیخان نصراصفهانی درباره 

ضروت بازنگری اساسی در برنامه ریزی حوزه معدن است.
آنچه در سند توس�عه هفتم مجدد موردتاکید قرار  �

گرفته اس�ت، تاکی�د مجدد بر اهمیت ف�رآوری و لزوم 
جلوگیری از خام فروش�ی اس�ت. چ�را به طوردائم و در 
همه برنامه ه�ا این موضوع موردتاکی�د قرار می گیرد؟ 
آی�ا امکانات توس�عه زنجیره ارزش وج�ود دارد و به آن 

بی توجهی می شود؟
من پیش از این چندبار به این نکته اشاره کرده ام که ما هنوز 
در زمینه ماده خام و فرآوری ش��ده، در خم کوچه اول هس��تیم 
و همچنان تعریف جامع و مانعی از ماده معدنی خام یا »راف« 
نداریم تا به روشنی مشخص شود یک ماده را تا چه زمانی باید 
خام بدانیم و از کجا به بعد جزو محصولات فرآوری شده به شمار 
می رود. به عنوان مثال، در کش��ور ما معادن دولومیت در استان 
مرکزی، اصفهان، یزد و... به وفور یافت می ش��وند. این س��نگ 
وقتی کلسینه می ش��ود، محصولی فرآوری شده با کیفیت بالا 
است. به عبارت دیگر، با پخته شدن، سنگ دولومیت به ماده ای 
با ارزش افزوده بالاتر تبدیل می ش��ود که دولومیت کلسینه نام 
دارد و با اینکه مرحله ای از فرآوری را پشت س��ر گذاشته است، 
خود ماده ای خام برای صنایع بعدی اس��ت و به دلیل عملکرد 
تصفی��ه روی فولادها و نیز عملکرد محافظتی آن بر پوش��ش 
نسوز فولاد، نقش مهمی در صنعت فولاد دارد. اما اگر از همین 
دولومیت کلسینه ش��ده که به فراوانی در همه جا وجود دارد و 
ارزش معدنی چندانی ندارد، ماده معدنی منیزیم اس��تحصال 
ش��ود، ارزش افزوده چندصدهزار برابری پیدا می کند. در حال 
 حاضر کش��ور ما برای تامین این ماده به خارج وابس��ته است و 

صددرصد منیزیم مصرفی کش��ور را وارد می کنیم. همین طور 
درباره س��نگ های ساختمانی می توان گفت وقتی قطعه ای از 
معدن جدا و به بلوک یا کوپ تبدیل می ش��ود، هم خام اس��ت 
و هم در واقع نخس��تین مرحله فرآوری را پشت س��ر گذاشته و 
قابلیت صادراتی دارد. البته روش��ن اس��ت که اگر این س��نگ 
ب��ا تکنول��وژی بالا برش بخ��ورد و مراحل ف��رآوری را تا تولید 
محصول نهایی طی کند، می تواند ارزش افزوده چندین برابری 
داشته باشد، اما این کار نیاز به سرمایه گذاری فراوان و تحول و 
بروزرسانی صنعت پیر و فرسوده ما در حوزه سنگ دارد که در 

حال  حاضر، توان قدم گذاشتن در این مسیر را ندارد.
وقتی هنوز س�ند ملی آمایش تهیه و نهایی نش�ده  �

و نمی دانی�م چ�ه امکان�ات و ظرفیت های�ی در کش�ور 
موجود اس�ت، چگونه می توان دانست کجا باید چه نوع 

کارخانه ای برای فرآوری احداث شود؟
متاس��فانه باوجود تاکید برنامه های توسعه قبلی، هنوز سند 
آمایش س��رزمین تهیه نش��ده اس��ت و از ظرفیت های کشور 
اطلاع دقیقی نداریم. از س��وی دیگر، س��رمایه گذاری کافی در 
این زمینه وجود ندارد و راه ورود سرمایه های خارجی هم بسته 

است، چطور ممکن است بتوانیم این هدف را محقق کنیم؟
پ��س ب��ا برنامه ریزی و بگیر و ببند، هیچ نتیجه ای به دس��ت 
نمی آید. وقتی حمایتی نباشد، شرایط مناسبی به وجود نیاید و 
سرمایه گذار تمایلی به فعالیت در این زمینه پیدا نکند، نه تنها 
ارزش افزوده ای از مس��یر تولید و فرآوری حاصل نمی شود که 

حتی نیاز داخل را هم نمی توانیم به درستی تامین کنیم.
از همه مهم تر این اس�ت که معدن و صنایع معدنی  �

ما باید محصولات خود را به خارج از کش�ور ارائه دهد و 
درآمد ارزی آن را وارد کند. اگر چنین س�ازکاری وجود 
نداشته باشد، هر قانونی درباره خام فروشی وضع شود، 

در عمل بی ارزش خواهد بود.
برخی معدنکاران معتقدند جلوگیری از خام فروشی تمهیدی 

برای تامین ارزان نرخ ماده اولیه کارخانجات است.
به نظر همین طور است. کشور ما در تولید فولاد رتبه زیر ۱۰ 

را در جهان به خود اختصاص داده است و یکی از قطب های این 
صنعت به شمار می رود. باتوجه به این ویژگی، صنایع قدرتمند 
فولاد نمی گذارند کنس��انتره آهن صادر ش��ود و از سوی دیگر، 
این محصول را به نرخ واقعی خود نمی خرند. این مشکل نشان 
می ده��د ک��ه یک حلقه در این میان گم اس��ت و آن س��ازکار 
عرضه و تقاضا است. به عبارت دیگر، معدنکار و تولیدکننده مواد 
خام تمایل دارند که محصول خود را به بازار داخلی بفرس��تند 
و درآمد دلاری داش��ته باش��ند، اما صنای��ع داخلی می خواهد 
خری��دار انحص��اری این تولیدات با قیمتی ارزان تر باش��د. این 
حلقه واس��طه باید به طریقی، چه از مس��یر بورس باشد یا بازار 
فروش آزاد یا... باید حل ش��ود، اما با قانون و ش��عار و... هیچ گاه 
چیزی درس��ت نش��ده و نخواهد شد یا به قول معروف تا کسی 

که تشنه نشود، دنبال آب نمی رود.
حمایت حقوقی و قضایی از س�رمایه گذاری، امنیت  �

اقتصادی و بهبود فضای کس�ب وکار چقدر می تواند در 
بهبود شرایط معدن موثر باشد؟

در کش��ورهای پیشرفته دنیا، قوانین روشن و مشخص است 
و برای سرعت بخشیدن به کار تعریف شده اند و به این ترتیب 
ج��ای هرگونه سوءاس��تفاده احتمالی گرفته می ش��ود، اما در 
کش��ور ما هنوز درمانی برای این مشکل اندیشیده نشده است. 
یکی از آثار و نتایج این مش��کل، موضوع فرار سرمایه است که 
فعالان معدن چندین سال است که درباره آن هشدار می دهند.
به گم��ان من، باید سیس��تمی تعریف ش��ود ک��ه به صورت 
مس��تقیم و غیرمس��تقیم امنیت س��رمایه گذار و س��ود وی را 
تضمی��ن کن��د و به ای��ن ترتیب، صاحب س��رمایه رغبت پیدا 
می کن��د که ریس��ک حضور در این ح��وزه را بپذیرد. بنابراین، 
قوانین باید بازنگری ش��ود تا به عنوان عامل بازدارنده نباش��د، 
بلکه افراد را تش��ویق کند که س��رمایه های خ��ود را در زمینه 
اکتش��اف، معدن و صنایع وابس��ته وارد کنند و مطمئن باشند 
ک��ه فردا مش��کلی برای ایش��ان و سرمایه های ش��ان به وجود 
نخواهد آمد. اگر ما یک زمینه س��الم، ش��فاف و بدون تبعیض 
ایج��اد کنیم، به طورحتم اش��تیاق برای فعالی��ت معدنی هم 

 ایج��اد خواه��د ش��د و زمین��ه برای اش��تغالزایی ه��م فراهم 
می ش��ود. بدون ش��ک همه ما از این موضوع ناراحت هس��تیم 
که فضا به ش��دت ناامیدکننده اس��ت، به طوری که بس��یاری از 
سرمایه گذاران ترجیح می دهند، دارایی خود را از کشور خارج 
و ب��ه ترکی��ه، امارات و... عزیمت کنند. این در حالی اس��ت که 
فعالیت در این کش��ورها با ریسک بس��یار بالایی روبه رو است 
و معل��وم نیس��ت که فرد بتواند اصل پول خ��ود را برگرداند یا 
خی��ر؟ متاس��فانه در حالی که س��رمایه گذاران با خطر باخت 
س��رمایه دس��ت وپنجه نرم می کنند، اما باز هم فرار از کشور را 
به سرمایه گذاری در داخل ترجیح می دهند و این خطر بسیار 
بزرگی برای اقتصاد به شمار می رود که از سیاست های نادرست 
سیاستمداران ما نشات گرفته است، و وقتی می دانیم پتانسیل 
س��رمایه گذاری در داخل کش��ور در همه زمینه ها، به ویژه در 
 حوزه معدن، بسیار عالی است، شرایط موجود بسیار تاسف بارتر

می شود. 
به نظر شما تغییر در رأس هرم وزارت صمت می تواند  �

تحولی در این زمینه پدید آورد؟
متاسفانه باید بگویم این تغییر لاجرم باید رخ می داد، چرا که 
اگر از عملکرد و کارنامه کاری و مدیریتی ایشان در حوزه های 
صنعت، بازرگانی، خودرو و... چشم پوشی کنیم، در حوزه معدن 

هم عملکرد بسیار ناگواری داشتند.
در دنیای امروز، دیگر یک فرد نمی تواند رأسا تصمیم بگیرد 
و روی برنامه های خود پافشاری بی مورد داشته باشد. در عصر 
ام��روز، ترکیب��ی از مدیریت و تجربه نیاز اس��ت که با کمک و 
همفکری مش��اوران عالی و متخصص ب��ه بهترین تصمیمات 

ختم شود.
تمام امید ما این اس��ت که این جو آش��فته و ناامید به جوی 
آرام و ش��فاف بدل ش��ود که امید به آینده را افزایش دهد و از 
این طریق، بتوانیم کش��ور خودمان را باتوجه به ظرفیت بسیار 
بالایی که در زمینه های معدنی دارد، به رشد و توسعه برسانیم.
ایران ما جزو معدود کشورهایی است که از نظر مواد معدنی، 
انرژی، نیروی انسانی، شرایط آب وهوایی و موقعیت ژئوپلتیک، 
دسترس��ی به آب های آزاد و دیگ��ر پارامترهای لازم برای یک 
کار بزرگ منحصربه فرد اس��ت و ظرفیت تبدیل شدن به قطب 
اقتصادی در دنیا را دارد. بنابراین، نباید شرایط موجود بیش از 
این ادامه پیدا کند و مسئولان باید به جای آنکه تصمیمات آنی 
و خلق الس��اعه بگیرند، به فکر طراحی یک برنامه اس��تراتژیک 
باش��ند و در بند این هم نباش��ند که همه چیز به نام خوش��ان 
تمام شود. مسئولان باید امروز به فکر بسترسازی باشند و کار 
را کامل و درس��ت انجام دهند، نه س��لیقه ای و براساس میل و 
گرایش فردی؛ که ما در حال حاضر دچار چنین آفتی هستیم.

پله پله تا رونق معادن
گفت وگوی »روزگارمعدن« درباره چگونگی تحول در استراتژی معدن

با اعلام دس��تیار وزیر صمت، وجیه اله جعفری مش��اور 
عالی وزیر صمت در امور معادن و صنایع معدنی شد.

به گزارش فولادبان، با اعلام »ش��هاب جنابی« دستیار 
وزی��ر صنعت، معدن و تجارت، وجیه اله جعفری مش��اور 
عالی وزیر در امور معادن و صنایع معدنی ش��د. دس��تیار 
وزی��ر صمت از رئیس س��ابق هی��ات عام��ل ایمیدرو به 
عنوان فردی متخصص، با اخ��لاق، متواضع، دغدغه مند 
و پرتلاش برای دس��تیابی به ماموریت های تعیین ش��ده 
نام برده اس��ت. ۱۷ آذر س��ال ۱۳۹۹ و در اواسط دولت 
دوم حسن روحانی، وجیه اله جعفری با حکم علیرضا رزم 
حس��ینی، وزیر وقت صمت از مدیرعاملی ش��رکت تهیه 
و تولید مواد معدنی ایران، س��کاندار س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی معادن ایران شد. س��ید رضا فاطمی امین وزیر 
صمت از آغاز دولت سیزدهم تا زمانی که توسط مجلس 
اس��تیضاح ش��د، ترجیح داد تغییری در ریاست ایمیدرو 
ایج��اد نکند. تا اینکه س��ید مهدی نی��ازی تنها ۱۳ روز 
پس از انتصاب به عنوان سرپرس��ت وزارت صمت، حکم 
جایگزینی امیر خرمی ش��اد به جای وجیه اله جعفری در 
سازمان توسعه و نوسازی صنایع ایران را امضا کرد. جالب 
اینجاس��ت که ۱۰ خرداد س��ال ۱۳۹۹ سرپرست وزارت 
صمت یعنی حس��ین مدرس خیابانی، حکم خرمی  شاد، 
معاون وق��ت برنامه ریزی و توانمندس��ازی ایمیدرو را به 
عنوان عضو هیات مدیره این س��ازمان امضا کرد و حالا او 
با حکم یک سرپرس��ت دیگر در وزارت صمت، بر مسند 
ریاست سازمان توسعه و نوسازی صنایع ایران نشست. به 
ه��ر حال، باید منتظر ماند و دید امیر خرمی ش��اد تا چه 
زمان��ی و با چه عملکردی به عن��وان رئیس هیات عامل 

ایمیدرو باقی خواهد ماند.

 رکورد بازرسی تختال
  در انبار روباز فولاد مبارکه

به ثبت رسید
به همت بازرس��ان مس��تقر در انباره��ای روباز ناحیه 
فولادس��ازی فولاد مبارک��ه در تاریخ یازده��م فروردین 
۱۴۰۲ تعداد ۱۲۳۸ عدد تختال مورد بازرسی قرار گرفت 

و این رقم تا پایان ماه به ۹۲۷۵ تختال افزایش یافت.
به گزارش ایراسین، صفرعلی بگی، فورمن کنترل کیفی 
فولادسازی فولاد مبارکه، ضمن اعلام این خبر در اهمیت 
افزایش بازرس��ی ها گفت: افزایش تولید و بازرسی تختال 
در فولادس��ازی امکان  فروش قسمتی از تختال به صورت 
ص��ادرات را فراهم می س��ازد. وی در این زمینه گفت: در 
فرآیند کنترل کیفیت، تمامی تختال های فروش داخل و 
خارج از کشور جهت تأیید پارامترهای کیفی به انبارهای 
روباز فولادسازی ارسال می شود و فعالیت های ذیل روی 
آنها انجام می شود: ۱-بازرسی چشمی تمام وجوه تختال 
جهت کنترل عیوب سطحی، داخلی و شکلی؛ ۲-بررسی 
وضعیت ابعادی تختال ها با ابزارهای مختلف اندازه گیری 
و تطبیق آنها با سفارش درخواستی مشتری؛ ۳- بررسی 
کیفی��ت تختال های تولیدی )آنالیز ش��یمیایی( با توجه 
به س��فارش مش��تری؛ ۴-نظارت بر روش های رفع عیب 

تختال ها طبق دستورالعمل.
فورم��ن کنترل کیفی فولادس��ازی ف��ولاد مبارکه در 
خصوص وظایف واحد کنترل کیفی گفت: حفظ و ارتقای 
رضایت مش��تریان در زمینه کیفیت محصولات دریافتی 
از مهم ترین این وظایف اس��ت؛ زیرا بروز هرگونه اشتباه 
در بازرس��ی و تأیید نابه جای کیفی��ت تختال ها، منجربه 
نارضایتی مش��تریان و خدش��ه دار ش��دن برند ارزشمند 
شرکت می ش��ود. وی با تأکید بر اینکه تولید محصولات 
ب��دون عی��ب و منطبق با س��فارش مش��تریان از اصول 
مح��وری تولید در فولاد مبارکه اس��ت، ادامه داد: تلاش 
همه کارکنان تولید و کنترل کیفی بر این اس��ت که در 
این مس��یر حرکت کنند؛ بنابراین بازرس��ی تختال های 
صادراتی توس��ط کارکن��ان کنترل کیف��ی و انطباق آن 
با ش��رایط درخواس��تی مش��تریان اهمیت ویژه ای دارد 
و مس��تلزم دقت و ص��رف زمان زیادی اس��ت و چنانچه 
زمان بازرس��ی طولانی شود، ش��اهد تجمع تختال ها در 
انبار، کمبود فضا و تأخیر در عملیات بارگیری و ارس��ال 

محصول خواهیم بود.
صفرعلی بگی رکورد قبلی بازرسی تختال در انبارهای 
روباز فولاد مبارکه را مربوط به بهمن ماه سال ۱۳۹۸ و به 
تعداد ۱۰۵۰ عدد تختال در روز و ۸۳۰۰ تختال در همان 
ماه اعلام و خاطرنش��ان کرد: از دیگر نکات حائز اهمیت 
در خصوص ثبت این رکورد ارزشمند می توان به شرایط 
س��خت محیط بازرس��ی تختال با توجه ب��ه روباز بودن 
انبارها و بعضاً وجود ش��رایط نامس��اعد جوی اشاره کرد. 
فورمن کنترل کیفی فولادسازی فولاد مبارکه در خاتمه 
از حمایت ه��ای مدیر کنترل کیفی، رئی��س و همکاران 
کنترل کیفی فولادسازی به ویژه بازرسان مستقر در انبار 
روباز که موجبات کس��ب این رکورد ارزش��مند را فراهم 

ساختند، تشکر و قدردانی کرد.

جعفری مشاور عالی وزیر 
 صمت در امور معادن 
و صنایع معدنی شد

روی خط خبر

 با برنامه ریزی و بگیر و ببند، هیچ نتیجه ای به دست نمی آید. وقتی 
حمایتی نباشد، شرایط مناسبی به وجود نیاید و سرمایه گذار تمایلی 

به فعالیت در این زمینه پیدا نکند، نه تنها ارزش افزوده ای از مسیر 
تولید و فرآوری حاصل نمی شود که حتی نیاز داخل را هم نمی توانیم 

به درستی تامین کنیم



کاهش تولید جهانی آلومینا 
در مارس ۲۰۲۳

تولی��د جهان��ی آلومین��ا در ماه مارس امس��ال 
میلادی، ۱۱ میلیون و ۴۱۷ هزار تن گزارش شده 

که معادل تولید روزانه ۳۶۸.۳ هزار تن است.
به گ��زارش باش��گاه آلومینیوم، تولی��د جهانی 
آلومینا در ماه مارس امسال میلادی، ۱۱ میلیون و 
۴۱۷ هزار تن گزارش شده که معادل تولید روزانه 

۳۶۸.۳ هزار تن است.
تولید جهانی آلومین��ا در ماه مارس، یک درصد 
کاهش داش��ت؛ این درحالی است که تولید روزانه 
آلومینا در ماه مارس نسبت به ماه قبل از آن یعنی 
فوریه تغییر چندانی نداش��ته اس��ت. تولید روزانه 
آلومین��ا در م��اه فوری��ه امس��ال، ۳۶۹.۲ هزار تن 

گزارش شده است.
دو تولیدکنن��ده اصلی آلومین��ا در جهان یعنی 
کشورهای چین و اقیانوسیه، در ماه مارس ۲۰۲۳ 
به  ترتیب ۶ میلیون و ۵۹۰ هزار تن و یک میلیون 
و ۵۲۳ ه��زار تن آلومینا تولید کردند. چین در ماه 
مارس امس��ال افزایش تولید س��الانه داشته است؛ 
ح��ال  آنکه در اقیانوس��یه تولید از ی��ک میلیون و 
۷۲۴ ه��زار تن به ی��ک میلی��ون و ۵۲۳ هزار تن 
کاهش داشته است و به همین دلیل می توان گفت 
اقیانوس��یه با کاهش س��الانه تولید آلومینا روبه رو 

بوده است.

 افت تولید فولادساز
 بزرگ آلمانی

تولی��د ف��ولاد کارخان��ه س��الزگیتر آلم��ان در 
۳ماه نخس��ت س��ال افت ۷.۵ درصدی داش��ته به 
۱.۵۸میلیون تن رس��ید ولی انتظار می رود تقاضا 
تا پایان امسال میلادی بهبود یابد چون مشکلات 
 عرض��ه به ویژه در بازار خودروس��ازی بهبود یافته

است.
به گزارش فولاد ایران، انتظار می رود هزینه مواد 
اولیه به ط��ور مداوم بالا بمان��د و با وجود کاهش 
هزینه تامین انرژی، تحت تاثیر تصمیات سیاس��ی 

باقی بماند.
همچنی��ن تا پایان س��ال ۲۰۲۶، این ش��رکت 
ف��ولاد  تولی��د  تح��ول  در  ی��ورو  ۲.۳میلی��ارد 

سرمایه گذاری خواهد کرد.

رکود بازار بیلت جنوب 
شرق آسیا

بازار واردات بیلت جنوب ش��رق آسیا در سکوت 
به سر می برد که به دلیل رکود بازار مقاطع منطقه 

است. 
نرخ بیلت پیش��نهادی و قیمت های درخواستی 
خریداران اختلاف زیادی دارد و بازار فعال نیست. 
متوسط نرخ در فیلیپین ۵۲۰ دلار هر تن سی اف آر 

است که تغییر هفتگی نداشته است.
به گزارش فولاد ایران، بیلت صادراتی پیشنهادی 
ویتنام ۱۰ دلار افت داش��ته ۴۹۰ دلار هر تن فوب 

است. 
در تایلن��د بیلت وارداتی ۵ ت��ا ۱۰ دلار ارزان تر 

شده ۵۳۰ تا ۵۳۵ دلار هر تن سی اف آر است.
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گام های شیلی برای 
ملی کردن لیتیوم

»روزگار معدن« گزارش می دهد

 
گروه معدن

در آوریل ۲۰۲۳، گابریل بوریک، رئیس  جمهوری 
شیلی، برنامه این کشور برای ملی کردن صنعت 
معدن لیتیوم خود را برای امکان کنترل بیش��تر 
دول��ت و جلوگیری از بهره برداری بیش از حد از 

کشورهای خارجی اعلام کرد. 
به گ��زارش »روزگار معدن«، رقابت تس��لیحاتی 
جهانی برای تبدیل ش��دن به بازیگر مس��لط در 
فناوری های نوظهور در حالی در جریان است که 
ایالات متحده و چین تلاش می کنند تا با تشدید 
تعرفه های تجاری و تحریم ها، موفقیت یکدیگر را 
خنثی کنند. در سایه یک جنگ تجاری متمرکز 
بر ایالات متحده و چین، س��ایر مناطق جهان به 

کانون توجه نزدیک تر می شوند. 
امری��کای جنوبی که به خاطر ذخای��ر لیتیوم و 
مس خود شناخته شده است، در حال گسترش 
ظرفیت خود اس��ت. این منطق��ه تاکنون منابع 
معدنی را در اختیار چین و س��ایر سرمایه گذاران 

خارجی قرار داده است. 
علیرغم اینکه شیلی بزرگترین تولیدکننده مس 
و دومین تولیدکننده بزرگ لیتیوم است، صنعت 

داخلی پایین دست کمی توسعه یافته است. 
در آوریل ۲۰۲۳، گابریل بوریک، رئیس جمهوری 
شیلی، برنامه این کشور برای ملی کردن صنعت 
معدن لیتیوم خود را برای امکان کنترل بیش��تر 
دول��ت و جلوگیری از بهره ب��رداری بیش از حد 

از کش��ورهای خارجی اعلام ک��رد. در حالی که 
این طرح هنوز در پارلمان نهایی نش��ده اس��ت، 
رئیس جمهوری ش��یلی در جاه طلبی های خود 
تنها نیست. این مدت کوتاهی پس از آن صورت 
گرف��ت که مکزیک صنعت لیتی��وم خود را ملی 
کرد و زیمبابوه صادرات لیتیوم فرآوری نش��ده را 

ممنوع کرد.
 در همین راس��تا، اندونزی محدودیت هایی برای 
صادرات س��نگ معدن نیکل، ی��ک ماده معدنی 
ضروری برای تولی��د فولاد و باتری، اعمال کرده 

است. 
همه این کشورها به دنبال ایجاد صنعتی هستند 
ک��ه فراتر از عرض��ه صرف کالاهای خام باش��د. 
ب��ا افزایش مش��ارکت دولتی یا مح��دود کردن 
ص��ادرات، صنعت پایین دس��تی داخلی ظرفیت 

شکوفایی را دارد. 
 اندون��زی، بزرگترین تولیدکننده س��نگ نیکل، 
پس از اعمال محدودیت ه��ای صادراتی بر روی 
کالاهای اساس��ی، س��رمایه گذاری خارجی قابل 
توجهی را در پایه تولید خود جذب کرده اس��ت. 
با انج��ام این کار، اندونزی میلیاردها س��رمایه از 
ش��رکت هایی مانند LG و CATL جذب کرده 

است. 
در پایان س��ه ماهه اول سال ۲۰۲۳، دو شرکت 
 Harita .باتری در بورس اندونزی موفق ش��دند
Nickel ب��ا افزایش ۱۰ تریلی��ون روپیه )۶۷۲ 
 Merdeka آن  از  پ��س  و  دلار(  میلی��ون 

Battery Materials با افزایش ۸.۷۵ تریلیون 
روپی��ه )۵۹۲ میلیون دلار( بزرگترین فهرس��ت 
عرض��ه اولیه س��هام اندونزی در امس��ال بود. آیا 
ش��یلی می تواند به موفقیتی مشابه دس��ت یابد؟ 
مذاکراتی برای تش��کیل ی��ک انجمن لیتیوم در 
کنار آرژانتین، برزیل، مکزیک و بولیوی در حال 
انجام اس��ت، اتحادیه ای ک��ه ۶۵ درصد از ذخایر 
لیتیوم جهان و ۳۵ درصد از تولید فعلی را تحت 

کنترل خود قرار می دهد. 
هدف این انجمن گس��ترش قابلیت های منطقه 
فراتر از اس��تخراج لیتیوم ب��ه پردازش و پالایش 
و همچنین توس��عه فن��اوری مانن��د باتری ها و 
خودروهای الکتریکی اس��ت. با توج��ه به اینکه 
برزی��ل درحال حاض��ر تجربه قاب��ل توجهی در 
صنعت خودرو به عنوان هش��تمین تولیدکننده 
بزرگ خودرو در س��طح جهان دارد، این حرکت 
ظرفی��ت این را دارد که س��لطه فعل��ی چین را 
مخت��ل کند و امری��کای جنوبی را به عنوان یک 

رقیب قدرتمند با صنعت یکپارچه عمودی خود 
قرار دهد. 

درحال حاض��ر نش��انه های اولیه س��رمایه گذاری 
 BYD ،۲۰۲۳ پایین دستی وجود دارد. در آوریل
چی��ن اعلام کرد که ی��ک کارخانه ۲۹۰ میلیون 
دلاری لیتیوم کاتد در ش��مال ش��یلی می سازد. 
ب��ا این وج��ود، بی ثبات��ی سیاس��ی در امریکای 
جنوبی بر این آرزوها سایه افکنده است. بولیوی 
به عنوان یک نمون��ه موضعی عمل می کند زیرا 
دارای بزرگترین ذخایر لیتیوم در جهان است اما 

سهم آن در بازار لیتیوم ناچیز است. 
 علی رغم تلاش های مک��رر برای تقویت صنعت 
لیتیوم بولیوی، تحولات سیاس��ی در این کشور 
امریکای جنوبی باعث شده است که سیاست های 
لیتیوم و مذاکرات با س��رمایه گذاران بین المللی 
دچار مش��کل ش��وند. با توجه به ای��ن موضوع، 
ناامنی های منطقه ای ممکن اس��ت بر اثربخشی 
یک انجمن لیتیوم امریکای جنوبی تأثیر بگذارد.

واکنش بازار چگونه بوده است؟ �
پس از اعلام ش��یلی، س��هام Albemarle و 
SQM، دو ش��رکت بزرگ معدنی خصوصی در 
شیلی، کاهش یافت. در زمان نگارش این مقاله، 
نرخ سهام از زمان انتشار به ترتیب ۹ و ۱۴ درصد 

کاهش یافته است. 
رئیس جمه��وری بوریچ اطمین��ان داد که این 
ط��رح به قراردادهای خصوص��ی موجود با هدف 
مذاکره مجدد برای افزایش کنترل دولت احترام 
می گ��ذارد. بنابراین، این طرح تنها به دنبال ملی 
کردن جزئی است که در آن دولت سهم اکثریت 

را دارد. 
با این وجود، در پاسخ به بوروکراسی پیش بینی 
شده و حمایت از محیط  زیست که ممکن است 
توس��ط دولت ش��یلی تحمیل ش��ود، منتقدان 
معتقدند که ش��رکت های خصوصی فرصت های 
جدی��دی را در خارج از ش��یلی در نظر خواهند 

گرفت.

روی خط خبر

در بزرگتری��ن اج��لاس اس��تراتژی های توس��عه خدمات، 
تولی��دات و ص��ادرات برتری��ن ش��رکت های ای��ران، نش��ان 
برتری��ن انتخ��اب ملی در صنع��ت نفت به هلدین��گ پترو و 
 پالای��ش اصفهان به مدیریت جناب آق��ای دکتر قدیری اهدا 

شد.
قدی��ری در حاش��یه برگ��زاری این آیین گف��ت: هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان با بکارگیری تمامی ظرفیت های انسانی 

و خدماتی برای ایرانی آباد گام بر می دارد.
 وی با اشاره به اینکه نگاه این هلدینگ از تولید محوری به 
پروژه محوری معطوف شده افزود: درحال حاضر بیش از ۴۰۰ 

پروژه در پالایش��گاه در حال اجراس��ت. مدیرعامل هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان کس��ب این افتخار بزرگ را ثمره تلاش 
و کار جهادی نخبگان این مرز و بوم در پالایشگاه دانست و به 

همه پرسنل سخت کوش تبریک گفت. 
دکتر محسن قدیری تاکید کرد: یکی از پدیده هایی که پس 
از پیروزی انقلاب اس��لامی شاهد آن هستیم، هدایت پروژه ها 
و صنایع توسط جوانان همه این مرز و بوم است و ما امروز در 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان این افتخار را داریم که بیش از 

۹۵ درصد آن بومی سازی شده است.
 وی گفت: رهبر انقلاب فرمودند بزرگ ترین مرگ بر امریکا، 

کار اس��ت و جوهره جمهوری اسلامی ایران کار است چرا که 
طی این س��ال های پس از انقلاب با تحریم ه��ای ظالمانه ای 
روب��ه رو بوده ای��م و ای��ن موضوع نش��ان می دهد ک��ه با کار 

می توانیم کشور خود را سربلند کنیم.
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان افزود: برنامه ریزی 
ما در پالایش��گاه اصفهان، توس��عه متوازن اس��ت که تا شش 
ماه آینده، همان طور که در س��ال گذش��ته بیش از هزار نفر 
از نخبگان اس��تان را جذب کردیم، امس��ال نیز در این زمینه 
اتفاق��ات خوبی را رقم زدیم. پیش از این نیز قدیری به عنوان 

مرد سال صنعت نفت ایران انتخاب و معرفی شده بود.

کسب نشان برتر انتخاب ملی صنعت نفت از سوی هلدینگ پتروپالایش اصفهان

با توجه به داده های منتشر ش��ده، اوکراین میزان صادرات 
آهن خام را در آوریل ۲۰۲۳ حدود ۳۸.۶ درصد نسبت به ماه 

قبل کاهش داد.
به گزارش آرتان پرس، داده های خدمات گمرکی دولتی در 
روز ۱۲ می  نشان داد شرکت های فولادی مستقر در اوکراین 
در آوری��ل ۲۰۲۳ می��زان ص��ادرات آهن خ��ام را به ۸۴.۳۳ 
میلیون تن رس��اندند. این در حالی اس��ت که میزان صادرات 
آهن خام توس��ط ش��رکت های فولادی مستقر در اوکراین در 
آوری��ل ۲۰۲۳ حدود ۳۸.۶ درصد نس��بت ب��ه مارس ۲۰۲۳ 
افزایش یافته اس��ت. باید توجه داش��ت ک��ه از نظر پولی نیز، 
میزان عرضه آهن خام از اوکراین به خارح از کشور در آوریل 
۲۰۲۳ به ۳۶.۹۵ میلیون دلار رس��ید که نسبت به ماه قبل با 

۲۹.۸ درصد کاهش همراه بوده است. 
شرکت های معدنی اوکراین در یک ماه، ۸۴.۳۳ میلیون تن 
آهن خام را به مصرف کنندگان خارجی ارسال کردند. در آمد 
حاصل از صادرات آهن خام از اوکراین به کش��ورهای خارجی 
در آوری��ل ۲۰۲۳ حدود ۷.۹ درصد نس��بت به آوریل ۲۰۲۲ 

کاهش یافته است. 
بررس��ی ها نش��ان می ده��د میزان ص��ادرات آه��ن خام از 
نظ��ر پولی نیز در آوریل ۲۰۲۳ حدود ۴.۶ درصد نس��بت به 

آوری��ل ۲۰۲۲ افزای��ش یافت. در این می��ان تحلیلگران بازار 
در روز ۱۲می اع��لام کردن��د ط��ی ماه های ژانویه ت��ا آوریل 
۲۰۲۳، ش��رکت های ف��ولادی داخل��ی مس��تقر در اوکراین 
۵۳۳.۸۴ ه��زار ت��ن آهن خام ب��رای صادرات حم��ل کردند 
 ک��ه ۷.۷ درصد کمتر از مدت مش��ابه در س��ال ۲۰۲۲ بوده

است. 
بررسی ها نش��ان می دهد درآمد میزان صادرات سنگ آهن 
در ۴ ماه نخس��ت ۲۰۲۳ از نظر واقعی نیز حدود ۱۸.۳ درصد 

نسبت به سال قبل افزایش یافته است. 
به نقل از برخی تاجران، لهس��تان مصرف کننده اصلی آهن 
خام اوکراینی در ژانویه تا آوریل ۲۰۲۳ بوده اس��ت به طوری 
ک��ه حدود ۶۰.۴۲درصد از آهن خام اوکراین را در مدت ذکر 

شده خریداری کرده است.
 بررس��ی ها نشان می دهد سهم اسپانیا از کل صادرات آهن 
خام اوکرای��ن در ژانویه تا آوریل ۲۰۲۳ حدود ۱۵.۲۳ درصد 

بوده است. 
همچنی��ن باید توجه داش��ت که جمهوری چ��ک در رتبه 
س��وم قرار دارد و حدود ۹.۸۴ درص��د از آهن خام اوکراین را 

خریداری کرده است.
 بررس��ی ها نش��ان می دهد قبل از جنگ، بیش از نیمی از 

آهن خام صادر ش��ده از اوکراین توسط ایالات متحده مصرف 
می ش��د. در آوریل ۲۰۲۳، فولادس��ازان مس��تقر در اوکراین 
می��زان تولید آهن خام را به ۵۴۴ هزار تن رس��اندند. این در 
حالی اس��ت که میزان تولید آهن خام توس��ط فولادس��ازان 
مستقر در اوکراین در آوریل ۲۰۲۳ حدود ۱۶.۷ درصد نسبت 
به ماه قبل افزایش یافته است. همچنین باید توجه داشت که 
میزان تولید آهن خام توس��ط فولادسازان مستقر در اوکراین 
در آوری��ل ۲۰۲۳ ح��دود ۸۷.۶ درصد در مقایس��ه با آوریل 

۲۰۲۲ افزایش یافته است. 
بررسی ها نش��ان می دهد در ژانویه تا آوریل، ۱.۷۵ میلیون 
تن آهن خام در اوکراین تولید ش��د که ۵۴ درصد نس��بت به 

سال قبل کاهش یافته است. 
حجم کم تولید توس��ط فولادس��ازان اوکراینی با مشکلات 
لجس��تیکی، وضعیت نامطل��وب بازار جهان��ی و همچنین با 
تخریب ناش��ی از خصومت دو ش��رکت بزرگ فولادی مستقر 
در اوکراین به نام آزوفس��تال و کارخانه آهن و فولاد ایلیچ در 

ماریوپول مرتبط است.
 اکنون تنها راه برای تحویل آهن خام از اوکراین به خارج از 
کشور، راه آهن است. به دلیل هجوم زیاد محموله ها و مسدود 
ش��دن بنادر دریای��ی، راه آهن اوکرای��ن نمی تواند واگن های 

دارای محصولات اوکراینی را به سرعت و به موقع به اتحادیه 
اروپا پردازش و انتقال دهد. 

علاوه بر این، هزینه های لجستیک برای تحویل کالا حداقل 
۲ برابر افزایش یافته اس��ت. در پایان سال ۲۰۲۲، فدراسیون 
روسیه ش��روع به گلوله باران زیرس��اخت های انرژی اوکراین 
کرد که منجربه کمبود برق در سیستم انرژی و خاموش شدن 
اضطراری شد. بنابراین، صنعت اوکراین، به ویژه بخش فولاد، 
بس��یار متضرر ش��د و مجبور به تعلیق ی��ا کاهش قابل توجه 

تولید شد. 
اکنون وضعیت تامین انرژی در اوکراین تثبیت شده است، 
بنابراین محاصره بنادر دریایی و محدودیت های لجس��تیکی 

مشکل اصلی فولادسازان باقی مانده است. 
ش��رکت های فولادی مس��تقر در اوکراین در س��ال ۲۰۲۲ 
میزان صادرات آهن خام را به ۱.۳۲ میلیون تن رس��اندند که 
حدود ۵۹ درصد در مقایسه با سال ۲۰۲۱ کاهش یافته است.

 درآمد فولادس��ازان از صادرات آهن خام در س��ال گذشته 
بالغ بر ۶۳۸.۸ میلیون دلار بوده است که ۶۱.۱ درصد کمتر از 
سال ۲۰۲۱ بوده است. بررسی ها نشان می دهد ایالات متحده 
ب��ا ۳۸.۴۷ از کل صادرات آهن خ��ام اوکراین، مصرف کننده 

اصلی مواد خام بوده است.

کاهش صادرات آهن خام اوکراین

 AngloGold اع��لام این ک��ه پن��ج تولیدکنن��ده برت��ر
Ashanti Ltd. فهرس��ت اولی��ه خود را به ب��ورس نیویورک 
منتق��ل خواهد ک��رد، بیانگر قطع بیش از ی��ک قرن روابط با 
افریقای جنوبی، س��ه س��ال پس از فروش آخرین معدن خود 
در این کش��ور اس��ت. اما همچنین به واقعیت گس��ترده تری 
برای بازار اس��تخراج طلا اش��اره می کند: اگر به دنبال جذب 
سرمایه گذاران و سرمایه های بیش��تر هستید، تنها یک مکان 

وجود دارد. 
به گ��زارش »روزگارمع��دن«، موقعیت نیوی��ورک به عنوان 
یک مرکز جهانی برای س��هام طلا در س��ال های اخیر پس از 
مجموع��ه ای از معاملات بزرگ ک��ه این صنعت را تغییر داد و 
دو غول امریکای ش��مالی را به وجود آورد که بر فضا مس��لط 
هس��تند - که هر دو در نیویورک تجارت می کنند، گس��ترش 
یافته اس��ت. تمرکز صندوق های قابل معامله در بورس خاص 

صنعت نیز به جذابیت آن افزوده است. 
روز   ،AngloGold اجرای��ی  مدی��ر  کال��درون،  آلبرت��و 
جمع��ه در مصاحبه ای گفت: »این جایی اس��ت که بزرگترین 
مجموعه س��رمایه تا کنون وجود دارد.« »این جایی است که 
س��رمایه گذاران متخصصی که طلا دوس��ت دارند، هستند.« 
برای سال ها، نیویورک با لندن به عنوان قطب برتر تجارت طلا 
در جه��ان رقابت می کرد، در حالی که تورنتو، ژوهانس��بورگ 

و س��یدنی نیز مبارزه شجاعانه ای داش��تند. اما اکنون به نظر 
 ،AngloGold می رسد که رقابت تمام شده است. )در مورد
لن��دن، که مدت ه��ا به عن��وان یک م��کان بالقوه فهرس��ت 
معرفی می ش��د، در عوض باید به مقر جدید اس��تخراج کننده 
رضایت دهد.( اهمیت معام��لات نیویورک درحال حاضر برای 
AngloGold آش��کار است. فهرس��ت ثانویه شرکت در آنجا 
درحال حاضر حدود دو س��وم از حجم معاملات آن را تشکیل 
می دهد و حجم نامتناسبی از نقدینگی را فراهم می کند، زیرا 
تنها حدود یک سوم سهام در اختیار سرمایه گذاران امریکایی 

است. 
حرک��ت AngloGold در حالی صورت می گیرد که خود 
طلا به سمت رکورد پیش می رود و علاقه سرمایه گذاران را به 
سمت خود جلب می کند. این فلز در بحبوحه آشفتگی بخش 
بانک��ی، خرید ق��وی بانک مرکزی و افزایش ش��رط بندی که 
فدرال رزرو در اواخر امس��ال شروع به کاهش نرخ بهره خواهد 

کرد، افزایش یافته است. 
ایالات متح��ده همچنی��ن میزبان بزرگ تری��ن ETFهای 
 ETF VanEck Gold استخراج طلا در جهان است، مانند
Miners. از آنجایی که سرمایه گذاران بیشتری در محصولات 
قاب��ل معامله در ب��ورس به عنوان یک قرار گرفتن آس��ان در 
معرض فلز انباش��ته می ش��وند، وزن دهی سنگین تر مسیری 

س��ریع برای افزایش نقدینگی است. برای مدتی، بورس اوراق 
بهادار لندن - محل اس��تقرار بیش��تر بزرگ ترین معدن کاران 
متن��وع جهان - به نظر می رس��ید که خ��ودش را حفظ کند. 
Randgold Resources که در فهرس��ت لندن ثبت شده 
بود، تبدیل به یک پوس��تر برای این صنعت و رکورد آن ش��د، 
زیرا ش��رکت با بهترین عملک��رد FTSE ۱۰۰، دیگران را در 
تلاش ب��رای تکرار ح��ق بیمه Randgold به لیس��ت خود 

کشاند. اما احیای لندن ناکام ماند.
 شرکت هایی که سعی کردند Randgold را تکرار کنند با 
شکست های عملیاتی دس��ت و پنجه نرم می کردند، در حالی 
که خ��ود Randgold آنق��در موفق بود ک��ه عملا تصاحب 
معکوس باری��ک را تکمیل کرد و مارک بریس��تو، مدیرعامل 

شرکت بزرگ شده را در دست گرفت. 
در آن زمان، بریس��تو به ویژه خوشحال بود که نشان طلای 
ش��رکت را برای تجارت در نیوی��ورک تضمین کرد و جذابیت 
آش��کاری برای برند برای سرمایه گذاران تشنه طلا ایجاد کرد. 
امروزه حجم باریک در نیویورک تقریباً سه برابر تعداد سهامی 

است که در تورنتو تغییر می کند. 
در س��ال ۲۰۱۹، رقیب امریکایی Newmont Corp. با 
خرید گلدک��ورپ کانادا، قرارداد باریک-رندگل��د را با قرارداد 

تحول آفرین خود دنبال کرد. 

ب��ه نظر می رس��د نیومونت - که اکن��ون بزرگ ترین معدن 
طلای جهان است - حتی بزرگ تر هم می شود، زیرا به دنبال 
 Newcrest Mining Ltd تصاحب ۱۹.۵ میلی��ارد دلاری
است. مجموعه ای از معاملات بزرگ، با حمایت سرمایه گذاران 
امریکایی با اشتهای شدید برای شمش و شرکت هایی که آن 
را اس��تخراج می کنند، باعث ش��ده است که بسیاری از رقبای 
زمانی آنها بی ربط به نظر برس��ند. Newmont - حتی قبل 
از خرید برنامه ریزی شده Newcrest - ۳۶.۵ میلیارد دلار و 

Barrick ۳۳.۷ میلیارد دلار ارزش دارند. 
AngloGold توسط سرمایه گذاران آن تنها ۱۰.۷ میلیارد 

دلار ارزش گذاری شده است. 
در حال��ی که بس��یاری از اختلافات به این دلیل اس��ت که 
ش��رکت های بزرگتر طلای بیش��تری را با هزینه کمتر تولید 
می کنند، AngloGold همچنین معتقد اس��ت که داشتن 
سهامداران بیش��تر در ایالات متحده به کاهش شکاف ارزشی 

کمک می کند. 
س��رمایه گذاران  از  درص��د   ۳۵ ح��دود  درحال حاض��ر، 
AngloGold مس��تقر در ایالات متحده هس��تند، این رقم 
انتظار م��ی رود در طول زمان افزایش یابد. کالدرون گفت: »با 
توجه به اندازه نسبی شرکت ما، ما به طور قابل توجهی در این 

مجموعه سرمایه کمتر حضور داریم.

تثبیت جایگاه نیویورک به عنوان قطب جهانی سهام طلا
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خام فروشی 
بلای جان معادن 
خراسان رضوی

گروه معدن

س��بزوار و چند شهرستان  همجوار آن در غرب 
استان خراس��ان رضوی، با توجه به برخورداری از 
طی��ف متنوعی از ذخایر معدنی از قطب های مهم 
معدنی کش��ور به ش��مار می آیند که بدون ش��ک 
راه ان��دازی صنای��ع فرآوری مرتبط ب��ا این حوزه، 
می تواند تحول چش��مگیری در توس��عه اقتصادی 

و اشتغال این منطقه ایجاد کند.
به گزارش ایرنا، منطقه سبزوار دارای ۱۷۸معدن 
در حال بهره برداری اس��ت ک��ه به لحاظ کمیت و 
تنوع مواد معدنی یکی از قطب های معدنی مطرح 
در کش��ور اس��ت و مواد معدنی شناسایی شده در 
این منطقه شامل کرومیت، منگنز، مس، کانسنگ 
طلادار، آه��ن تیتانی��وم دار، گرانی��ت، مرمریت، 
تراورت��ن، مرمر، بنتونیت، س��نگ گچ، گچ خاکی، 
س��نگ آهک، سنگ لاش��ه و مالون، شن و ماسه، 
فلدسپات، کائولن، خاک صنعتی و تالک سرپانتین 

است.
بهره من��دی مطل��وب از این پهنه ه��ای معدنی 
بی نظی��ر در منطق��ه غ��رب خراس��ان رضوی در 
محدوده شهرس��تان های سبزوار، جوین، جغتای، 
خوش��اب، داورزن و ششتمد هر چند بستری برای 
ش��تاب اقتصادی و توسعه منطقه است اما چالش 
خام فروش��ی مانعی جدی در این مسیر محسوب 

می شود.
ظرفی�ت��� از� غفل�ت� و� خام�فروش�ی�

معادن�
س��بزوار از دیرباز به عنوان شهر تجاری معروف 
بوده است اما در دهه های اخیر به حوزه صنعت و به 
ویژه معادن آن با شناسایی پهنه های معدنی توجه 
ویژه ای ش��ده و س��رمایه گذارانی در این حوزه ها 

ورود یافته اند.
حسین شریعتمدار تهرانی، رئیس اداره صنعت، 
معدن و تجارت سبزوار گفت: این شهرستان یکی 
از قطب های مهم معدنی خراسان رضوی به شمار 
م��ی رود، چنانکه وج��ود انواع کانی ه��ای فلزی و 

غیرفل��زی به ویژه کرومی��ت و منگنز از مهم ترین 
قابلیت های معدنی آن است، که ظرفیت بالایی در 

ایجاد اشتغال دارد.
وی افزود: رش��د تولید در بخش معدن و صنعت 
در این منطقه با بهره گیری از ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان، اس��تفاده از ظرفیت بخش خصوصی، 
مشارکت با انجمن تخصصی معادن و صنایع معدنی 
و پیگیری درخواس��ت ایجاد واحدهای دانشگاهی 
 در حوزه معدن در س��بزوار مورد توجه قرار گرفته

است.
س�رمایه�گذاری��۱۱۲ه�زار�میلی�ارد���

ریالی�در�حوزه�معادن�سبزوار
رئی��س اداره صنع��ت، معدن و تجارت س��بزوار 
گفت: با هدف افزایش تولید در دهه های گذش��ته 
۱۱۲ هزار میلیارد ریال در حوزه معدنی این منطقه 

سرمایه گذاری شده است.
ش��ریعتمدار تهران��ی اف��زود: از ای��ن می��زان 
س��رمایه گذاری، ه��زار و ۶۱۰ میلی��ارد ریال طی 
یکس��ال گذش��ته ص��ورت گرفت��ه و ۱۰ پروان��ه 
بهره ب��رداری در ح��وزه معدن با میزان اش��تغال 

۱۳۷نفری صادر شده است.
وی تصری��ح ک��رد: در مجم��وع ه��زار و ۳۱۵ 
فرص��ت ش��غلی مس��تقیم در بخ��ش مع��دن و 
صنایع معدنی س��بزوار ایجاد ش��ده، که با توسعه 
 واحده��ای ف��رآوری این میزان اش��تغال افرایش

می یابد.
ش��ریعتمدار تهرانی افزود: طی س��ال گذش��ته 
پروانه اکتشاف ۹ معدن جدید نیز در این شهرستان 
صادر، سه هزار و ۵۰۰ مورد بارنامه سازمانی در این 
بخش تحویل و توزیع شده و ۲۰فقره نیز اخطاریه 
 پیگی��ری ب��رای فعال س��ازی معادن صادر ش��ده 

است.
وی گفت: همچنین در این مدت یک س��اله ۴۵ 
مورد بازدید از بخش معادن و صنایع منطقه صورت 
گرفته و در راس��تای برخورد با متخلفان در حوزه 
برداش��ت غیرمجاز ماده معدن��ی، ۱۵ فقره پرونده 

تشکیل و به مرجع قضایی ارسال شده است.

پرداخ�ت��۱۹۷میلی�ارد�ریال�حقوق���
دولتی�

رئی��س اداره صنع��ت، معدن و تجارت س��بزوار 
گفت: پارس��ال ۱۹۷ میلیارد ریال از محل حقوق 
دولتی ۱۷۵ معدن در حال بهره برداری غرب استان 
خراس��ان رضوی دریافت و به خزانه عمومی دولت 
واریز ش��ده است. ش��ریعتمدار تهرانی اظهار کرد: 
یکی از تکالیف دولت به س��ازمان صنعت، معدن و 
تج��ارت، پیگیری دریافت حقوق دولتی معادن در 
راس��تای تامین درآمدهای غیرنفتی پایدار و مولد 

جایگزین درآمدهای نفتی است.
خام فروش��ی م��واد معدن��ی یک��ی از مهم ترین 
مش��کلات معادن منطقه غرب خراس��ان رضوی 
اس��ت که به س��بب نب��ود س��رمایه گذار و صنایع 
تبدیلی، سالانه بیش از ۲ میلیون تن مواد معدنی 
از این شهرس��تان ها خارج می ش��ود. رئیس اداره 
صنع��ت، مع��دن و تجارت س��بزوار گفت: با هدف 
جلوگی��ری از خام فروش��ی، افزای��ش بهره وری و 
پرعیارس��ازی، توس��عه واحدهای فرآوری معدنی 
منطقه مورد توجه قرار گرفته اس��ت. شریعتمدار 
تهرانی افزود: در راستای جلوگیری از خام فروشی 
مع��ادن، یک واح��د کارخانه فرآوری کنس��انتره 
کرومیت با سرمایه گذاری ۲۰۰ میلیارد ریال سال 
گذش��ته در شهرستان س��بزوار مورد بهره برداری 
قرار گرف��ت. وی تصریح کرد: همچنین به منظور 
جلوگی��ری از خام فروش��ی م��واد معدن��ی، واحد 
فرآوری کنس��انتره کرومیت در این منطقه ایجاد 
شده و توسعه صنایع فرآوری معدنی دیگر نیز مورد 
توجه جدی قرار گرفته است. وی گفت: این منطقه 
ب��ا ۲۵ واحد معدنی منگنز و ۱۴۳ هزار تن ذخیره 
ب��ه لحاظ ص��ادرات ماده معدن��ی منگنز وضعیت 
مطلوب��ی دارد و ب��ا تولی��د و اس��تخراج این ماده 

معدنی بخش��ی از نیاز بازار کشور تامین می شود. 
یک��ی از س��اکنان بخ��ش روداب در جنوب غرب 
س��بزوار گفت: این منطقه از ظرفیت های معدنی 
مطلوبی بهره مند اس��ت اما سهم مشارکت معادن 
در توس��عه منطقه بس��یار اندک اس��ت که انتظار 
م��ی رود بخش��ی از عواید ای��ن واحدهای معدنی، 
صرف تامی��ن زیرس��اخت های عمرانی و حمایت 
از برنامه ه��ای فرهنگی و اجتماعی منطقه ش��ود. 
محمد قلعه ن��وی افزود: واحدهای معدنی منطقه 
هر چند فرصت های اشتغال خوبی در سطح منطقه 
ایج��اد کرده اند اما مش��کلاتی همچون بروز گرد و 
خ��اک نیز ایجاد می کنن��د و در موقع انفجار کوه 
آهک یا سنگ آهک سبب آسیب و بروز خسارت به 
برخی منازل مس��کونی فرسوده، مزارع کشاورزی، 
زیرس��اخت ها و ج��اده می ش��ود که بای��د راهکار 
مناس��بی برای کاهش این تبعات اندیشیده شود. 
وی تصری��ح کرد: ب��ر مبنای مقررات، معدن داران 
در کن��ار پرداخت عوارض فروش تولیدات معدنی، 
باید به پرداخت س��هم کمک به مناطق روستایی، 
بهسازی جاده ها و ارتقای بهداشت و درمان مناطق 

محروم توجه کنند.
شناس�ایی��۱۳نقط�ه�و�لک�ه�معدنی�در���

غرب�خراسان�رضوی
بهروز محبی نجم آبادی، نماینده س��بزوار و پنج 
شهرس��تان دیگر غرب خراسان رضوی در مجلس 
شورای اس��لامی گفت: ۱۳ نقطه و لکه معدنی در 
غرب خراس��ان رضوی شناس��ایی شده که در سه 
مورد آن اکتشافات پیش رفته و در مرحله تکمیلی 
و پایانی قرار گرفته اس��ت. وی افزود: این منطقه، 
دارای ذخای��ر مطلوبی از م��واد معدنی کرومیت، 
منگن��ز، تیتانی��وم، مس و طلا اس��ت که در حوزه 
مس اتفاقات خوبی رخ داده و س��ازمان توس��عه و 

نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( 
وارد کار عملی��ات اکتش��افی ش��ده اس��ت. عضو 
کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس گفت 
در برنامه هفتم توس��عه به حوزه معدن توجه ویژه 
ش��ده اس��ت چنانکه مقام معظم رهبری در دیدار 
اخیر با نمایندگان مجلس تاکید داشتند معادن و 
نقش��ه راه بهره گیری از این ظرفیت مغفول کشور 

در دستورکار قرار گیرد. 
محبی افزود: یکی از مش��کلات حوزه معدن، به 
عنوان ثروت بیکران خدادادی، خام فروش��ی است 
که توس��عه فرآوری این مواد معدنی در راس��تای 
ایجاد ارزش افزوده و اش��تغالزایی مورد توجه قرار 
گرفت��ه و اقدام��ات مثبتی در ای��ن زمینه صورت 

گرفته است.
وی ب��ا اش��اره به افزایش جدی حق��وق مالکانه 
مع��ادن گف��ت: همچنی��ن در کمیس��یون تلفیق 
پیش��نهاد ش��ده که از ۱۵ درصدی ک��ه به عنوان 
حقوق مالکانه به حس��اب استان ها واریز می شود، 
ی��ک چهارم در ح��وزه راه های نامناس��ب مناطق 
معدنی به س��بب رفت و آمد ماشین آلات سنگین 
هزینه ش��ود که پس از تصویب و تایید در بودجه 

۱۴۰۲ لحاظ شده است.
محب��ی گف��ت: شهرس��تان جغت��ای از مناطق 
توانمند معدنی غرب خراس��ان رض��وی در حوزه 
فروکروم، منگنز، مس و سیلیس است که ایمیدرو 
برای تسهیل در مسیر حمل مواد معدنی به مناطق 

صنعتی اقدام به سرمایه گذاری کرده است.
وی اف��زود: ای��ن س��رمایه گذاری س��ه ه��زار و 
۳۰۰میلیارد ریالی ایمیدرو در محور دس��توران - 
منیدر جغتای؛ با هدف اتصال آن به استان سمنان 
صورت می گیرد که زمینه خروج این شهرستان را 

از بن بست ارتباطی فراهم می سازد.

نماینده مردم خرم آباد و چگنی در مجلس 
ش��ورای اس��لامی گفت: خط تولید ش��مش 
ب��ه زودی در کارخانه صدر ف��ولاد راه اندازی 
 و ب��ه محص��ول میلگ��رد ای��ن واح��د اضافه

می شود.
به گ��زارش ایرن��ا، مهرداد ویس��کرمی در 
بازدید از کارخانه صدر فولاد لرس��تان اظهار 
کرد: این کارخانه در سال ۱۳۹۸ بنابه دلایلی 
تعطیل و برخی قطعات آن توس��ط افرادی به 
عنوان طلب کار برده ش��ده ب��ود اما رایزنی ها 
ب��رای راه اندازی دوباره ای��ن واحد با مدیریت 

جدید آغاز شد.
وی گفت: موانع��ی برای راه اندازی کارخانه 
صدر فولاد لرستان وجود داشت اما با حمایت 
اس��تاندار لرس��تان و پیگیری ه��ای ص��ورت 
گرفته، مشکلات برطرف و به بخش خصوصی 
واگذار ش��د که اکنون تولید میلگرد به صورت 

کامل در حال انجام است.
ویسکرمی با اش��اره به اینکه کارخانه صدر 
فولاد لرس��تان از دی ماه س��ال گذشته احیا 
ش��ده و تاکنون یک هزار و ۵۰۰ تن میلگرد 
تولید کرده است افزود: درحال حاضر ۱۰۰ نفر 
در این واحد صنعتی مشغول به کار هستند و 

ب��ا راه اندازی بخش ذوب، برای ۱۰۰نفر دیگر 
نیز اشتغالزایی می شود.

وی ب��ا بی��ان اینکه ۶۰ درص��د از تولیدات 
کارخانه صدر فولاد لرستان صادر خواهد شد 
ادامه داد: ماهان��ه ۲۰ هزار تن تولید میلگرد 
از سایز ۸ تا ۳۲ تولید خواهد شد و در آینده 
نزدیک تولید شمش که اکنون از استان های 
دیگر وارد می شود، در دستورکار قرار خواهد 

گرفت.
ویس��کرمی با تاکی��د بر اینک��ه حمایت از 
بخ��ش خصوصی ضروری اس��ت گفت: توجه 
ب��ه توس��عه کارخانه ص��در فولاد لرس��تان 
موجب رون��ق اقتص��ادی همچنی��ن تبدیل 
 شدن استان به قطب تولید میلگرد در کشور 

می شود.

س��ال ۹۶ در حال��ی ک��ه بی��م و امیدها از 
فعالی��ت کارخان��ه ص��در ف��ولاد خرم آباد به 
زندگ��ی کارگران رخنه کرده ب��ود در نهایت 
این واحد تولیدی تعطیل ش��د و با خاموشی 
ک��وره ها، زندگ��ی ۱۸۰ ت��ا ۲۰۰ کارگر هم 
به س��ردی گرایید اما اکنون پس از ۵ س��ال، 
گرمای دوباره این واح��د صنعتی نویدبخش 

رونق زندگی شده است.
کارخان��ه ص��در ف��ولاد در زم��ان فعالیت 
خ��ود س��الانه ۶۰۰ هزار تن تولید داش��ت و 
در برهه ای که گفته می ش��د قرار اس��ت این 
می��زان تولی��د ۲.۵ برابر ش��ود نه تنها وعده 
توس��عه کارخانه محقق نش��د بلکه مس��ائلی 
همچ��ون بدهی های بانک��ی و کاهش تولید، 
موجب تعطیل��ی کارخانه و دس��ت کارگران 
 از س��فره های جمع و جور کارگری هم کوتاه 

شد.
صدر فولاد از مس��ئله دارتری��ن واحدهای 
صنعتی لرس��تان در س��ال های اخیر بود که 
باره��ا و بارها کارگ��ران اخراجی یا عده کمی 
ک��ه با حقوق و مزایای معوق مش��غول بودند 
به دلیل مطالب��ات به حق خود تجمعاتی نیز 

داشتند.

مدیر کل صنع��ت، معدن و تج��ارت آذربایجان 
غربی گفت: پس از دس��تور اس��تاندار آذربایجان 
غرب��ی ب��رای تس��ریع در تعیین تکلی��ف ط��رح 
س��رمایه گذاری معدن تیتان ارومی��ه، تفاهمنامه 
سرمایه گذاری، ۳ شرکت بزرگ صنعتی و معدنی 
کش��ور در قالب یک کنسرسیوم به همراه شرکت 
دارنده پروانه بهره برداری در تهران به امضا رسید.

به گزارش ایس��نا، عبدالحمید س��رتیپی افزود: 
براس��اس این تفاهمنامه سرمایه گذاران در مرحله 
نخس��ت ۵۰۰ میلی��ون ی��ورو برای اس��تخراج و 
احداث کارخانه اس��تحصال هزینه خواهند کرد و 
در سال های آینده این س��رمایه گذاری نسبت به 

پیشرفت طرح افزایش خواهد یافت.
وی تصری��ح کرد: ظرفی��ت تخمینی این معدن 
۵۶ میلیون تن با عیار ۶ درصد است و این میزان 
ذخیره معدنی تیتان در ۲۵ سال استخراج خواهد 

شد.
مدیرکل صمت آذربایجان غربی افزود: در ۵سال 
اول ۱۴۰ هزار تن در ۵ سال دوم ۲۱۰ هزار تن و 
در ۱۵ س��ال آخر هر سال ۲۸۰ هزار تن تیتان از 

معدن قره آغاج استخراج خواهد شد.
س��رتیپی بیان کرد: با اجرای این طرح معدنی 
یک هزار و۵۰۰ نفر مشغول بکار خواهند شد و با 

اجرای طرح های پایین دست میزان اشتغال بالاتر 
خواهد رفت.

وی از آغ��از عملیات اجرایی این طرح در کمتر 
از ۲ م��اه آینده خبر داد وگفت: تمام مقدمات کار 
فراهم ش��ده اس��ت و طبق توافق ب��زودی تجهیز 
کارگاه ب��رای اس��تخراج تیتان واح��داث کارخانه 

استحصال صورت خواهد گرفت.
سرتیپی خاطرنش��ان کرد: درحال حاضر نیاز به 
تیتان در کش��ور برای استفاده در صنایع هوا فضا، 
کاغذ سازی، پلاستیک سازی، رنگ سازی، سرامیک 
وجوهر سازی ۱۴۰هزار تن در سال است که برای 
واردات آن ۶۰۰ ملی��ون دلار ارز از کش��ور خارج 
می ش��ود که با راه اندازی و بهره ب��رداری از معدن 
تیت��ان ارومیه بیش از نیمی از نیاز تیتان کش��ور 

تامین خواهد شد.

نماینده مردم ش��یراز و زرقان شرایط صنعت استان فارس، 
پیش��رفت ها، فعالیت های انجام  شده، مجوزهای صادر شده و 

نقص ها را توضیح داد.
جعفر قادری در گفت وگو با فارس در توضیح شرایط صنعت 
اس��تان با بیان اینکه در بعضی موارد کارهای خوبی در استان 
انجام ش��ده اس��ت، گفت: در بخش ف��ولاد مجوزهایی صادر 
ش��ده و در حال دنبال شدن اس��ت، از جمله در کوار، خرامه، 
نیریز، اقلید، فس��ا، جهرم، آباده طش��ک. در کوار چهار فاز به 
بهره برداری رسیده، نیریز فاز دوم دارد به بهره برداری می رسد 

و در خرامه نیز فاز اول به زودی به بهره برداری می رسد. 
وی ادامه داد: در اقلید و آباده طش��ک دارد کار می ش��ود. 
در جه��رم و فس��ا هم کارهای مقدماتی انجام ش��ده و اگر به 
همین منوال ادامه پیدا کند به زودی فارس قطب تولید فولاد 

کشور می شود.
نماین��ده مردم ش��یراز و زرقان در مجل��س در مورد بخش 
معدنی اس��تان ف��ارس گفت:، ما معادن م��س و نیکل داریم 
که ش��رکت توس��عه صنایع و معادن غدیر باید تعیین تکلیف 
کند، اگر نمی خواهد س��رمایه گذاری کند، معادن از آن گرفته 
ش��ود، به سرمایه گذار دیگری داده ش��ود.  وی افزود: ایرادات 

پایانه صادراتی برطرف ش��ده و امی��د داریم که زودتر بتوانند 
عقب ماندگی ها را جبران کنند.

قادری با بیان اینکه ش��رایط باید به شکلی باشد که احداث 
واحدهای تولیدی مش��کلی برای تامین زمین نداشته باشند، 
گفت: ش��هرک صنعتی بخش��ی از زمین های اطراف را تملک 
کرده توس��عه داده، منطقه ویژه اقتصادی نیز شهرک صنعتی 

خصوصی احداث کرده است. 
وی ادامه داد: در  رحمت آباد زرقان و لپویی در حال تاسیس 
ش��هرک صنعتی هستیم. در س��یاخ دارنگون هم تلاش داریم 

شهرک صنعتی تأسیس کنیم.

سعی ش��د مشکل زیرساخت های ش��هرک صنعتی بیضا و 
شهرک صنعتی سروستان۲ حل ش��ود. نماینده مردم شیراز 
با بی��ان اینکه در مواد مختلف بتوانی��م ظرفیت های را ایجاد 
کنی��م تا کارهای زیربنایی و زیرس��اختی توس��عه پیدا کند، 
گفت: ت��ا این اقدامات انجام نش��ود نمی توان انتظار داش��ت 
مش��کل اشتغال مردم،  مش��کل درآمد مردم و مشکل توسعه 
اس��تان حل شود. وی به شرایط حمل ونقل استان پرداخت و  
گفت: فارس الان ۷ فرودگاه دارد که لازم اس��ت شرکت های 
هواپیمایی در اس��تان فعال تر شود و استان در صنعت هوایی 

توسعه بیشتری پیدا کند.
ای��ن عضو کمیس��یون برنام��ه و بودجه مجل��س به ضعف 
اس��تان در استفاده از بازار سرمایه و جذب سرمایه گذار اشاره 
ک��رد و گفت: ما متاس��فانه از ظرفیت بازار بورس برای تامین 
مالی پروژه ها اس��تفاده نکرده ایم. همچنی��ن در جذب آورده 
سرمایه گذاران کشورهای حاشیه جنوبی خلیج فارس به خوبی 
عمل نکرده ایم. وی ادامه داد: باید راه را برای سرمایه گذارانی 
که می توانند منابع بیاورند باز کنیم. اتاق بازرگانی، استانداری، 
سازمان صمت، منابع طبیعی، محیط زیست باید کمی مهربان 
 تر و  در واقع منطقی تر و  بازتر با سرمایه گذار برخورد کنند تا 

اقدامات خوب و موثری انجام پذیرد. قادری در پاس��خ به این 
پرس��ش که آیا اس��تان می تواند مانع فعالیت بانک خصوصی 
ش��ود؟ گفت: ما نمی توانیم مانع فعالیت بانک های خصوصی 
شویم. ولی می توانیم تسهیلات به آنها پرداخت نکنیم و مردم 
را تش��ویق کنیم آنجا سپرده گذاری نکنند و منابع خود را در 
بانک هایی قرار دهند که در توسعه استان احساس مسئولیت 
می کنند. قادری گفت: برای کسی باید بمیریم که برایمان تب 
کند وقتی یک بانک برای توس��عه استان اقدام نمی کند دلیل 
ندارد از اس��تان خدمات خدمات بگیرد و مردم به سمت آنها 
بروند. وی درباره اس��تفاده از ظرفیت شورای انتظامی بانک ها 
در برخورد با بانک های خصوصی گفت: برخورد قهری و سلبی 
نمی ش��ود کرد، فقط می توان از سپرده گذاران خواست منابع 
خود را خارج کنند. ق��ادری در خصوص ماموریت های انجام 
نش��ده اس��تانداری در راه اندازی کارخانجات قدیمی اس��تان 
گفت: باید مجموعه هایی که مس��ئولیت داشتند در خصوص 
تعلل  های انجام شده پاس��خ گو باشند که چرا مشکلات حل 
نشده، دولت در سفری که خواهد داشت برای این موضوعات 
پاس��خ می خواهد. این وضعیت یک نمره منفی برای مدیران 

استان است.

عملیات�اجرایی�معدن�تیتان�ارومیه�آغاز�می�شودخط�تولید�شمش�در�»صدر�فولاد�لرستان«�راه�اندازی�می�شود

فارس�قطب�تولید�فولاد�کشور�خواهد�شد

 کلنگ احداث 
مجتمع فرو آلیاژ در بروجرد 

بر زمین زده شد
کلن��گ احداث مجتمع فرو آلیاژ در منطقه ویژه 
اقتصادی بروجرد واقع در اشترینان با حضور رئیس 

گمرک ایران بر زمین زده شد.
به گ��زارش ایرنا، س��یروس ابراهیم��ی، معاون 
هماهنگی امور اقتصادی اس��تانداری لرس��تان در 
آیی��ن کلنگ زنی پروژه اح��داث مجتمع فرو آلیاژ 
اطلس آلیاژ کیهان افزود: میزان سرمایه گذاری این 
پروژه در ۲ فاز توس��ط بخش خصوصی و ۱۴ هزار 
میلی��ارد ریال با ظرفیت س��الانه ۳۴ هزار تن فرو 

سیلیسیم و فرو سیلیکون منگنز است.
وی گف��ت: این پ��روژه در زمینی به مس��احت 
۹۰هزار مترمربع با اش��تغال مس��تقیم ۷۰۰ نفر و 

غیرمستقیم ۲ هزار و ۱۰۰ نفر احداث می شود.
وی بیان ک��رد: در دولت س��یزدهم یک هزار و 
۵۰۰ میلی��ارد تومان برای رون��ق تولید واحدهای 

صنعتی شهرستان بروجرد تزریق شده است.
ابراهیم��ی اف��زود: هم��ه واحدهای شهرس��تان 
بروجرد مورد بررسی قرار گرفته بیش از ۳۵ درصد 
صنایع لرس��تان در بروجرد اس��ت و بروجرد یک 
شهرس��تان با ظرفیت کش��اورزی خوب محسوب 

می شود.
وی ادامه داد زمینه کار برای افراد جویای کار در 
واحدهای تولیدی و صنعتی در شهرستان بروجرد 

وجود دارد.
معاون اقتصادی اس��تانداری لرس��تان گفت: در 
حوزه ش��هرک های صنعتی مش��کلاتی وجود دارد 
زیرا فضای شهرک ها در شهرستان کم است و باید 
کمک کرد تا فضای مناس��ب برای احداث شهرک 

صنعتی شماره سه ایجاد شود.
ابراهیمی افزود: غیر از شرکت سامان کاشی همه 

صنایع بروجرد در چرخه تولید هستند.
وی اظه��ار ک��رد: با ت��لاش و کار جه��ادی نام 
محرومیت باید از اس��تان لرس��تان و شهرس��تان 

بروجرد حذف شود.
مسلم مرادی، معاون استاندار لرستان و فرماندار 
بروجرد نیز گفت: دولت مردمی روند مثبتی برای 

احیا تولید و اشتغال داشته است.
وی افزود: بی��ش از ۴ هزار کارخانه و کارگاه در 
دولت مردمی سیزدهم در کشور احیا شده و تقریبا 
هیچ کارگاه و کارخانه ای در دولت تعطیل نش��ده 

است.

تولید۸۰ درصد مرمریت 
 چهارمحال و بختیاری

در مجتمع فلارد 
سرپرس��ت س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
چهارمحال و بختیاری گف��ت: معدنکاران مجتمع 
معدنی فلارد ۸۰ درصد مرمریت استان معروف به 

سنگ سمیرم را تولید می کنند.
به گ��زارش ایرنا، فضل اله رحمت��ی در بازدید از 
معادن شهرس��تان ف��لارد اظهار ک��رد: هم اکنون 
۹مع��دن فع��ال در مجتم��ع معدنی ف��لارد فعال 
هس��تند که به تنهایی ۸۰ درصد مرمریت استان 

را تامین می کنند.
وی با اشاره به فعالیت سه مجتمع معدنی فلارد، 
باباحی��در و جونقان در اس��تان اف��زود: هم اکنون 
مرمری��ت تولیدی چهارمح��ال و بختیاری ازجمله 
س��نگ های اس��تخراجی دارای نش��ان تجاری در 

کشور است.
سرپرس��ت س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
چهارمح��ال و بختیاری ادامه داد: در س��ال ۱۴۰۱ 
یک میلیون و ۲۱۲ هزار تن انواع س��نگ از معادن 
شهرستان های لردگان فلارد و خانمیرزا استخراج 
ش��د که نس��بت ای��ن می��زان تولید ب��ه ظرفیت 
اسمی ۸۹ درصد اس��ت. رحمتی خاطرنشان کرد: 
هم اکنون ۱۴ معدن در شهرس��تان فلارد، هش��ت 
معدن در شهرس��تان خانمی��رزا و چهار معدن در 
شهرستان لردگان فعال است که با سرمایه گذاری 
۵۵۰ میلی��ارد تومان زمینه اش��تغال ۱۹۹ نفر را 
فراهم کرده اس��ت. وی با بیان اینکه از این معادن 
علاوه بر مرمریت، مواد معدنی س��نگ گچ، سنگ 
لاش��ه، سیلیس و مخلوط کوهی برداشت می شود، 
گفت: با احیا سه باب معدن از طریق ظرفیت های 
قانونی موجود، اش��تغال معدنی سه شهرستان به 

۲۲۰ نفر افزایش خواهد داشت.
در چهارمح��ال و بختی��اری، ۱۵۲ معدن وجود 
دارد ک��ه از ای��ن تعداد ۱۳۴ مع��دن فعال و از آن 
هشت ماده معدنی شامل سنگ تزئینی، ساختمان، 
مواد اولیه س��یمان، گچ و ش��ن و ماسه، سیلیس، 

خاک نسوز و دولومیت استخراج می شود.

روی�خط�خبر



آسیب دستکاری بازار 
فولاد به تولیدکنندگان

پس از جهش های قیمت��ی پی درپی در ماه های 
اخیر حالا سیاس��ت تنظیم ب��ازاری فولاد و پایین 
آوردن دس��توری نرخ تبدیل به آفتی جدید برای 

این محصول و زنجیره آن شده است.
به گزارش معدن۲۴، هدف بازارس��از از سیاست 
تنظی��م بازار برای فولاد این اس��ت که فاصله بین 
نرخ آهن اسفنجی و شمش را کاهش دهد. این در 
شرایطی است که تا پیش از این نرخ آهن اسفنجی 
۵۶.۵ درصد ش��مش محاس��به می ش��ده است اما 
حالا بازار س��از قصد تعیین ۶۰ درصد نرخ را برای 

آهن اسفنجی دارد. 
این سیاست از س��وی بازارساز به معنی ارزان تر 
شدن شمش فولاد و ثابت نگه داشتن آهن اسفنجی 

است. 
به اعتقاد کارشناس��ان این سیاس��ت مس��تقیما 
سودس��ازی بخش خصوص��ی را تحت تاثی��ر قرار 
می دهد. چراکه مشتری آهن اسفنجی عمدتا بخش 
خصوصی و تولیدکنن��ده آن بخش های خصولتی 

هستند. 
در روزه��ا و هفته ه��ای اخیر تناژه��ای زیادی 
از ش��مش به بازار وارد ش��ده اس��ت اما همچنان 

تولیدکنندگان از نرخ ناراضی هستند. 
به اعتقاد کارشناسان ریشه این مشکلات تنظیم 
بازار دس��توری است که مستقیما روی بازار و نرخ 

تاثیر گذاشته است.

 رشد ۶ درصدی 
تولید فولاد در فروردین 

انجم��ن تولیدکنندگان فولاد ای��ران، آمار تولید 
فولاد کشور در فروردین ماه امسال را منتشر کرد. 
طبق آمار منتشر شده، تولید فولاد میانی کشور در 
فروردین ماه امسال، ۳ میلیون و ۶۳ هزار تن بوده 
که رش��د ۶ درصدی را نسبت به مدت مشابه سال 

قبل نشان می دهد.
به گزارش چیلان، در فروردین ماه امسال، تولید 
کل محصولات فولادی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل رشد یک درصدی و تولید آهن اسفنجی رشد 

۵ درصدی داشته است.
در فروردی��ن م��اه امس��ال، در مجم��وع تولید 
محصولات فولادی نس��بت به مدت مش��ابه سال 
قبل، رش��د ۱ درصدی داشته است. مجموع تولید 
محص��ولات فولادی در فروردین م��اه، ۱میلیون و 

۸۴۸ هزار تن بوده است.
در فروردی��ن ماهه س��ال ۱۴۰۲، ۹۹۷ هزار تن 
محصولات طویل و ۸۵۱ هزار تن محصولات تخت 
در کش��ور تولید شده است. رشد تولید محصولات 
طویل ۴ درصد و تولید محصولات تخت با کاهش 

۲ درصدی همراه بوده است.
تولید میلگ��رد در فروردین امس��ال، ۷۸۸ هزار 
تن بوده که افزایش ۲ درصدی را نس��بت به مدت 
مش��ابه سال قبل نشان می دهد. تولید تیرآهن نیز 
 ب��ا افزایش ۱۹ درصدی به ۱۳۴ هزار تن رس��یده 

است.
میزان تولید ورق گرم کش��ور در فروردین ماهه 
نخس��ت امس��ال، ۸۳۶ هزار تن ب��وده که کاهش 
۲درصدی را نس��بت به مدت مشابه سال گذشته 

نشان می دهد. 
میزان تولید ورق سرد ۱۲ درصد افزایش و ورق 

پوششدار نیز ۲۶ درصد افزایش یافته است.
طبق گزارش آماری انجمن فولاد، تولیدکنندگان 
آهن اسفنجی در فروردین ماهه امسال، ۳ میلیون 
و ۴۰۷ هزار تن از این محصول را تولید کرده اند که 
نس��بت به مدت مشابه سال قبل، رشد ۵ درصدی 

را نشان می دهد.
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مراس��م رونمایی از تیرآه��ن H۲۴، محصول جدید ذوب آهن 
اصفهان که به س��بد محصولات ارزش افزای این ش��رکت اضافه 
ش��د، با حض��ور مرتضی محمدی رئیس هی��ات مدیره هلدینگ 
صدرتامین، مهدی کوهی مدیرعامل ذوب آهن اصفهان و جمعی 
از مس��ئولان و تلاش��گران این شرکت روز ۲۴ اردیبهشت ماه در 
س��الن تش��ریفات و کارگاه نورد ۶۵۰ این مجتمع عظیم صنعتی 

برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی ذوب آهن، مزایای تیرآهن H۲۴ که 
برای نخستین بار به همت تلاشگران ذوب آهن اصفهان در ایران 
تولید شد بدین ترتیب است: طراحی جسورانه و تولید باکیفیت 
از شمش ۳۲۰*۲۵۰، دوستدار محیط زیست و باقابلیت بازیافت 
صددرصدی، افزایش استحکام و کاهش هزینه سازه های فولادی، 

تسریع در ساخت وساز و افزایش فضای مفید ساختمان.
ذوب�آهن،�دانشگاه�صنعت�فولاد�کشور��

آیت اله رهبر، مس��ئول هماهنگی تبلیغات اس��لامی ذوب آهن 
در این آیین گفت: این مجتمع عظیم صنعتی، دانش��گاه صنعت 
فولاد کش��ور است و بخش مهمی از نیروی انسانی صنعت فولاد 

کشور را آموزش داده است.
وی اف��زود: روزی که هیچ خبری از تولید فولاد در ایران نبود، 
ذوب آهن اصفهان بنیان نهاده شد و توسعه یافت و صنعت فولاد 
کش��ور را نیز توس��عه داد.مس��ئول هماهنگی تبلیغات اسلامی 
شرکت تصریح کرد: در سالی که از سوی مقام معظم رهبری تحت 
عنوان »مهار تورم، رش��د تولید« نامگذاری شده، نیاز است کلیه 
بخش های کش��ور برای رشد و توسعه بیش از پیش در ذوب آهن 

اصفهان، همکاری و هماهنگی لازم را داشته باشند.
تولید�محصول�جدید�تحول�را�نوید�می�دهد��

مرتض��ی محمدی، رئیس هیات مدی��ره هلدینگ صدر تأمین 
در ای��ن آیین گفت: تولی��د محصول جدید در ذوب آهن اصفهان 
نشان دهنده پویایی این شرکت و توانمندی تلاشگران آن است.

رئیس هیات مدیره صدر تأمین افزود: توسعه محصول از ارکان 
اصلی توس��عه یک س��ازمان است. در این راستا تولید محصولات 
ارزش افزا همچون ریل و تیرآهن H۲۴ که به همت تلاش��گران 

ذوب آه��ن اصفه��ان انجام ش��ده اس��ت، تحول در ای��ن مجتمع 
عظی��م صنعت��ی را نوی��د می دهد. محمدی به زنجی��ره تأمین و 
س��رمایه گذاری به عنوان دو رکن دیگر توس��عه س��ازمان اشاره 
ک��رد و گفت: در خصوص زنجیره تأمین، کاهش نرخ تمام ش��ده 
به منظور س��ودآوری و همچنین تأمین پای��دار مواد اولیه که در 
تحقق برنامه های تولید نقش مؤثری دارد، اهمیت بسیاری دارند.
وی افزود: در این راس��تا در صدر تأمین تلاش می کنیم برای 
تأمین زغال سنگ داخلی برای ذوب آهن اصفهان نقش مهم تری 

نسبت به گذشته ایفا کنیم.
وی اظه��ار ک��رد: هلدینگ صدر تأمین، س��رمایه گذاری برای 
فعالیت ه��ای دانش بنی��ان، ک��ه نتای��ج مهمی همچ��ون تولید 
محصولات جدید در راس��تای تنوع محص��ولات دارد و منجر به 
توس��عه صادرات و ارزآوری نیز می ش��ود را در اولویت قرار داده 

است.
تدوین�بودجه�عملیاتی���

مهدی کوهی، مدیرعامل ذوب آهن اصفهان نیز گفت: در سال 
جدی��د، تدوین بودجه به ش��یوه عملیات��ی و همچنین تولید ۴۵ 
درص��دی محصولات ارزش افزا در ذوب آهن اصفهان به عنوان دو 

استراتژی کلیدی در کارخانه هدف گذاری شدند.
وی افزود: در ذوب آهن اصفهان دو محصول ارزش افزا )انواع ریل 
و تیرآهن های بال پهن( با تلاش و کوش��ش شبانه روزی کارگران 
به م��وازات یکدیگر تولید می ش��وند و هر ی��ک از این تولیدات در 

مسیر توسعه و آبادانی ایران زمین مورداستفاده قرار می گیرند.
مدیرعامل ذوب آه��ن اصفهان اظهار کرد: مقام معظم رهبری 
در بیانات نوروزی خودش��ان به تولید ریل ملی اش��اره داش��تند، 
محصولی که خودکفایی جاودانه ای را برای تک تک ایرانیان رقم 

زد و تا همیشه در اذهان مردم ماندگار خواهد بود.
کوه��ی گف��ت: تاکن��ون بالغ بر ۱۰۰ ه��زار تن ری��ل مطابق 
اس��تانداردهای روز دنیا و بالاترین کیفیت در ذوب آهن اصفهان 
تولید و تحویل ش��ده و ح��دود ۶۰ هزار تن آن نیز در محورهای 

ریلی اقصی نقاط کشور نصب شده است.
نهضت�بومی�سازی���

وی افزود: باافتخار اعلام می کنم، حدود ۸۵ درصد از قطعات و 
تجهیزات موردنیاز خط تولید کارخانه و همچنین قطعات کلیدی 
در صنعت فولاد و سایر صنایع کشور به دست توانمند تلاشگران 
ذوب آهنی ساخته ش��ده اس��ت و این نهضت بومی سازی در این 
مجتمع عظیم صنعتی با تلاش و جدیت بیش��تر در ریل توس��عه 

قرار دارد.
مدیرعامل شرکت بیان کرد: در سال جدید پروژه های توسعه ای 
ش��رکت از قبیلLF۳ ،LF۱، پلنت اکس��یژن، تصفیه خانه آب، 
باتری۲ کک سازی و... نیز با پیشرفت بسیار خوبی در دست اقدام 
قرار دارند تا ذوب آهن اصفهان در امر تولید با چالش مواجه نشود.

تولید�ذوب�آهن�فراتر�از�برنامه�پیش�می�رود��
مهرداد تولائیان، معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان با اشاره 
به نام گذاری سال جدید با عنوان مهار تورم و افزایش تولید که به 
تدبیر مقام معظم رهبری صورت گرفته است، گفت: این مجتمع 
عظیم صنعتی برای انجام وظایف خود در راستای افزایش تولید، 
در س��ه بخش افزایش کمی تولید، کاهش نرخ تمام شده و تولید 

محصولات ارزش افزا برنامه ریزی کرده است.
وی اف��زود: در ۵۵ روز گذش��ته افزای��ش تولید در ذوب آهن با 
تولید بیش از برنامه محقق شده است که امیدوارم تا پایان سال 
این روند تداوم داش��ته باش��د. در بخش کاهش نرخ تمام شده که 
افزای��ش تولی��د و تأمین کیفی مواد اولی��ه نقش مهمی دارد نیز، 
ش��اهد اتفاقات خوبی هس��تیم و در مقایسه با سال های گذشته 

ش��رایط بهتری ایجادش��ده اس��ت. البته در تأمین زغال داخلی 
مشکلاتی هست که امیدوارم حل شود.

مع��اون بهره ب��رداری ذوب آه��ن گف��ت: در خص��وص تولید 
محصولات ارزش افزا نیز، خوشبختانه موفق به تولید H۲۴ شدیم 
که در کارگاه نورد ۶۵۰ حاصل ش��د. ب��رای تولید این محصول، 
در بخش فولادس��ازی موفق به تولید شمش ۳۲۰*۲۵۰ شدیم 
ک��ه علاوه بر آن امیدوارم با تولید ش��مش ۳۶۰*۲۵۰ بتوانیم ۶ 
محصول جدید دیگر تا پایان س��ال به سبد محصولات ذوب آهن 

اضافه کنیم.
بهار�تولید�در�ذوب�آهن��

محمدامی��ن یوس��ف زاده، مدیر مهندس��ی ن��ورد ذوب آهن 
اصفهان گفت: توس��عه س��بد محصولات ارزش افزا در ذوب آهن 
اصفهان ب��ا حمایت مدیرعامل کارخان��ه، معاونت بهره برداری و 
تلاش و کوش��ش کلیه بخش های ش��رکت، آینده بسیار روشنی 
پیش رو دارد و بر این اساس امروز تیرآهن H۲۴ بر پایه شمش 
۳۲۰*۲۵۰ تولیدی بخش فولادسازی شرکت به عنوان سرآغازی 

جدید از بهار تولید در ذوب آهن اصفهان، رونمایی شد.
وی افزود: اگر کشور ایران در جایگاه دهمین تولیدکننده فولاد 
دنیا ق��رار دارد، این موفقیت مدیون و مرهون ذوب آهن اصفهان 
اس��ت که از دیرباز تاکنون تلاش��گران این شرکت مادر صنعتی 
درجایی جای ایران زمین، در س��اخت و بهره برداری از پروژه های 

گوناگون منشا تحول و نوآوری هستند.
مدیر مهندس��ی نورد ذوب آه��ن اصفهان تصریح کرد: تیرآهن 
H۲۴ ثمره زحمت و عرق جبین تلاش��گرانی اس��ت که تولید را 
محور زندگی شخصی و شغلی خود قرار دادند و همینجا شایسته 

می دانم از همه این عزیزان تشکر و قدردانی کنم.
یوس��ف زاده خاطر نش��ان کرد: تحول با توس��عه اتفاق می افتد 
و ان ش��االه با فراهم شدن زیرس��اخت های تولید، روزبه روز سبد 
محصولات ارزش افزای ذوب آهن در مسیر شکوفایی افزون تر قرار 
می گیرد و در یک جمله می گویم ذوب آهن اصفهان این توانایی را 
دارد که به زودی نیاز سازه ای کشور را در هر مقطع و سایز مورد 

درخواست تامین کند.

تیرآهن��H24در�ذوب�آهن�تولید�شد

گروه معدن

ش��رکت فولاد هرمزگان در سال ۱۴۰۱ توانست 
برخلاف س��ال های اخیر بر چالش محدودیت های 
انرژی فائق اید و با تولید بیش از ظرفیت اس��می و 
رش��د حدود ۶.۸ درصدی نس��بت به سال گذشته، 
یک میلی��ون و ۵۳۸ ه��زار تن تخت��ال تولید کند و 
به بالاترین میزان تولید س��الانه فعالیت خود دست 
یابد این در حالی اس��ت که با وجود افزایش تولید 
در این ش��رکت، شاهد کاهش چشمگیر مصارف و 
به بارنشستن صرفه جوئی های اقتصادی در بسیاری 

از بخش های این شرکت بوده ایم.
 به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، 
در سال »تولید، دانش بنیان، اشتغال آفرین« فولاد 
هرم��زگان ع��زم خود را برای رش��د و تعالی هر چه 
بیش��تر جزم کرد و با برنامه ریزی منظم و مدون با 
بهره گیری از تجارب س��ال گذشته توانست بهترین 

عملکرد تولید سالانه خود را برجای بگذارد. 
س��ال ۱۴۰۱ نی��ز همانن��د دو س��ال اخی��ر بر 
فولادسازان سخت گذشت؛ از یک سو فشار ناشی از 
محدودیت های برق بیش از سال قبل از آن بود و از 
س��وی دیگر، در زمستان نیز محدودیت تأمین گاز 
نصیب فولادسازان شد. اما این مسائل بر اراده فولاد 
هرمزگان اثر نگذاش��ت و ب��ا پیش بینی زمان های 
قطعی برق در اواخر بهار و تابس��تان، تولید ماهیانه 
خود را برنامه ریزی ک��رد. عملکرد فولاد هرمزگان 
نش��ان می دهد این شرکت در سال ۱۴۰۱ توانست 
یک میلی��ون و ۴۷۰ هزار تن آهن اس��فنجی تولید 

کند. همان طور که گفته شد، این شرکت شات دان 
س��الیانه احیا مستقیم خود را در تابستان به صورت 
فرصت طلبانه انجام داد و این فرصت باعث افزایش 
کیفیت آهن اس��فنجی این ش��رکت ش��ده و درجه 
متالیزاس��یون ای��ن محصول در ف��ولاد هرمزگان 
به بیش از ۹۳ درصد رس��یده اس��ت. ناگفته نماند 
فولاد هرمزگان در امس��ال در واحد احیا مس��تقیم 
یک رکورد تولید ماهانه در اردیبهشت ماه و چندین 
رک��ورد روزانه را به ثبت رس��اند. بااین حال کمبود 
برق در تابس��تان باعث از دست رفتن ۴۶ هزار تن، 
کمبود گاز در زمستان ۱۷۲ هزار تن و افزایش زمان 

تعمیرات سالانه ۳۶ هزار تن آهن اسفنجی شد.
نمودار ۲ نش��ان می دهد ب��ازده وزنی واحد احیا 
مس��تقیم ف��ولاد هرم��زگان در اس��فندماه به ۹۴ 
درص��د رس��ید که یک رک��ورد کم نظی��ر در میان 
تولیدکنندگان آهن اس��فنجی اس��ت. ضمن اینکه 
متوس��ط بازده ای��ن واحد در س��ال ۱۴۰۲ حدود 
۹۳.۸ درصد بوده است. درحالی که بازده ۹۲ درصد 
هدف گذاری ش��ده بود. این موضوع نشان می دهد 
بازده وزنی حاصل شده از هدف گذاری فراتر رفته و 

بسیار مطلوب است.
نمودار ۳ نش��ان می دهد مجم��وع تولید تختال 
فولاد هرمزگان در س��ال ۱۴۰۱ ب��ه یک میلیون و 
۵۳۸ هزار و ۲۹۳ تن رسید که این میزان در مقایسه 
با س��ال پیش از آن ۶.۸ درص��د افزایش یافت. این 
شرکت در س��ال ۱۴۰۰ توانسته بود یک میلیون و 
۴۴۱ ه��زار و ۱۳ ت��ن تختال تولید کند. این رش��د 
تولید در حالی حاصل شده است که محدودیت های 

انرژی برای س��ال ۱۴۰۱ بیش از سال های گذشته 
اعمال شده بود. گفتنی است که فولاد هرمزگان در 
س��ال ۱۴۰۱ حدود ۱۵۷هزار تن تختال را به دلیل 
محدودی��ت برق، ۵۳ هزار تن محدودیت گاز و ۴۹ 
هزار تن را به دلیل مش��کلات جمع آوری س��رباره 
از دس��ت داد. این یعنی اگر مس��ائل یادش��ده حل 
می شدند، فولاد هرمزگان حتی می توانست بیش از 
 یک میلیون و ۷۰۰ هزار تن تختال را در یکسال تولید

کند.
در نم��ودار ۴، رون��د تولید ماهان��ه تختال در فولاد 
هرمزگان مش��خص اس��ت. در فروردین ماه س��ال 
۱۴۰۱ نخس��تین رک��ورد ماهانه خ��ود را با تولید 
بی��ش از ۱۵۰هزار ت��ن یعنی بی��ش از ۲۰ درصد 
ظرفیت اس��می ثبت کرد. سپس در اردیبهشت ماه 
محدودیت ه��ا آغاز ش��د و تولید ش��رکت به ۱۴۴ 
ه��زار تن محدود ش��د. از خردادماه تا مردادماه که 
محدودیت ها ش��دیدتر ش��د، تولی��د ماهانه فولاد 
هرم��زگان به ترتیب به ۹۶ هزار تن، ۸۴ هزار تن و 
۳۶ هزار تن رسید. بااین حال با کاهش محدودیت ها 
از ش��هریورماه، این شرکت توانست بار دیگر رکورد 
ماهانه خود را جابه جا کند و این زمان، س��رآغازی 
بر رکوردش��کنی ها در چهار م��اه پیاپی بود. فولاد 
هرمزگان به ترتیب از شهریورماه تا آذرماه توانست 
ب��ه ترتیب ۱۵۱ هزار و ۷۴۲ تن، ۱۵۳ هزار و ۲۳۳ 
ت��ن، ۱۵۴ هزار و ۵۶۷ ت��ن و ۱۵۵ هزار و ۶۲۲تن 
تولی��د تختال را به ثبت برس��اند و رکوردش��کنی 
کن��د. هرچن��د ک��ه طی دی م��اه و بهمن م��اه که 
محدودیت های گاز برای تولید آهن اسفنجی اعمال 

شد، تولید فولاد هرمزگان به ترتیب به ۱۲۸ هزار و 
۳۵۱ تن و ۱۲۹هزار و ۹۹۶ تن رس��ید. اما اوج هنر 
فولاد هرمزگان در اس��فندماه رقم خورد؛ زمانی که 
این ش��رکت تنها در ۲۹ روز کاری توانس��ت بیش 
از ۱۵۳ه��زار ت��ن تولید را به ثبت برس��اند. این در 
حالی است که در فروردین ماه با ۳۱ روز کاری ۱۵۰ 
هزار تن تختال تولیدشده بود. این یعنی اگر تعداد 
روزهای ماه مانند ۶ ماه نخست سال بود، قطعا بیش 
از ۱۶۰ هزار تن تولید در یک ماه ثبت می شد. فولاد 
هرمزگان در امسال در ۹ ماه از ۱۲ ماه توانست بیش 
از ظرفیت اس��می خود تختال تولید کند و همین 
امر یکی از عوامل اصلی رکوردشکنی در پایان سال 
بوده است. از دیگر دستاوردهای فولاد هرمزگان در 
ح��وزه مواد مصرفی می توان به کاهش چش��مگیر 

مصرف الکترود نیز اشاره کرد.
نمودار ۵ نش��ان می دهد این شرکت توانست میزان 
مص��رف الکترود خود را ب��ه ۱.۸۶ کیلوگرم به ازای 
ه��ر تن برس��اند. فولاد هرمزگان توانس��ت مصرف 
الکترود خود را در س��ال ۱۴۰۱ نسبت به سال های 
قب��ل کاهش دهد. میزان مصرف متوس��ط الکترود 
فولاد هرمزگان در س��ال ۱۴۰۱ به ۱.۸۷ کیلوگرم 
به ازای هر تن رس��یده است درحالی که این میزان 
سال ۱۴۰۰ حدود ۲.۰۷ و سال ۱۳۹۹ حدود ۱.۹۱ 
کیلوگرم به ازای هر تن مذاب بوده است. این یعنی 
ف��ولاد هرمزگان رون��د رو به رش��دی را در زمینه 

کاهش مصرف الکترود طی می کند.
نم��ودار ۶ میزان راندمان کوره های قوس الکتریک 
در ف��ولاد هرم��زگان را نش��ان می ده��د. از دیگر 

دس��تاوردهای ف��ولاد هرم��زگان در س��ال ۱۴۰۱ 
افزای��ش راندمان کوره های ق��وس الکتریکی بوده 
است.  این شرکت با اتخاذ تدابیری همچون کاهش 
گان��گ آه��ن، افزایش بازده وزنی آهن اس��فنجی و 
همچنین کاهش نرمه آهن اس��فنجی توانس��ت در 
این س��ال راندمان کوره را به طور متوسط به ۸۱.۴ 
درصد برس��اند.  فولاد هرمزگان در س��ه ماه پایانی 
س��ال راندم��ان ۸۲.۶ درص��د را در این زمینه ثبت 

کرده است.
در نم��ودار ۷، راندم��ان ریخته گری قابل مش��اهده 
اس��ت. راندمان ریخته گری فولاد هرمزگان در سال 
۱۴۰۱ به ط��ور متوس��ط ۹۷.۵ درصد بوده اس��ت.  
درحالی که این مورد در سال ۱۴۰۰، به میزان ۹۷.۴ 
درصد و در سال ۱۳۹۹، به میزان ۹۷.۱ درصد بوده 
است.  به این ترتیب راندمان متوسط ریخته گری در 
فولاد هرمزگان در سال ۱۴۰۱ افزایش یافته است.  
بااین حال این ش��رکت در سال ۱۴۰۱ توانست بود 
طی شهریورماه رکورد خیره کننده راندمان ۹۷.۹۸ 
را در ریخته گری به ثبت برس��اند. دس��تاورد دیگر 
ف��ولاد هرمزگان در حوزه مصرف ویژه برق مجتمع 

بود.
 نمودار ۸ نش��ان می دهد این ش��رکت توانس��ت 
در س��ال ۱۴۰۱ مصرف ویژه ب��رق خود را به ۹۸۷ 
کیلووات س��اعت بر تن تختال برس��اند که نسبت 
به س��ال های قبل کاهش قابل ملاحظه ای را نشان 
می ده��د. فولاد هرمزگان حت��ی در دی ماه مصرف 
۹۰۱ کیلووات س��اعت بر ت��ن تختال را ثبت کرده 

است.

روی�خط�خبر
 صرفه جویی اقتصادی

 در فولاد هرمزگان 
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واکنش بورس به بازار 
جهانی جدی می شود؟

بازدهی ۵۰ درصدی »ومعادن« در ۷ ماه

افزایش سرمایه گذاری در »تجلی«»وصندوق ۵« به علت شرایط نقدینگی متوقف شد 

گروه معدن

بورس ایران بعد از اصلاح یک هفته متعادل ش��ده 
و سرمایه گذاران به وضعیت بنیادی سهم ها، سیگنال 
بازار جهانی و احتمالا مذاکرات سیاس��ی ایران چشم 

می دوزند.
بازارهای مالی برخلاف پیش بینی ها در دنیا روندی 
صع��ودی گرفته اند اما قیمت کامودیتی ها نوس��انی 
ظاهر ش��ده اند و پیش بینی ها را س��خت کرده است 
همین مسئله باعث شده بازار رمزارز هم دچار نوسان 
ش��ود به طوری که بیت کوین روز گذشته وارد کانال 
۲۵ هزار دلار شد اما قدرت تقاضا به سرعت آن را به 
محدوده ۲۶ ه��زار دلار برگرداند. به وضوح ترس در 
بازار کریپتوکارنس��ی دیده می شود. شاخص ترس و 
طمع نیز به زیر عدد ۵۰ بازگشته که به نظر می رسد 
ناامی��دی از وضعی��ت اقتصاد کلان در اکث��ر بازارها 

مشاهده می شود.
اف��ت قیمت بیت کوین موضوع غیرقابل پیش بینی 
نب��ود و اکثر فع��الان بازار انتظار ای��ن افت قیمت را 
داش��تند. در حال حاضر بیت کوین حمایت ۲۵ هزار 
دلار خود را حفظ کرده ولی در صورت از دست رفتن 
آن، حمای��ت بعدی در محدوده ۲۳ ه��زار دلار قرار 

دارد.
س��یگنال بازار رمز ارز ها به سایر بازارها مورد توجه 
س��رمایه گذاران قرار گرفته است؟ زیرا برخلاف تصور 
بسیاری از تحلیلگران که رکود اقتصادی را پیش بینی 
ک��رده بودند در س��ال جاری بخش صنع��ت و تولید 
فعال ت��ر خواهد ش��د و همین عاملی ش��ده تا تقاضا 
ب��رای نفت افزایش یابد و در مقاب��ل بازار طلا و رمز 
ارزه��ا در محدوده مقاومت درجا بزنند، گرچه برخی 
س��رمایه  گذاران هنوز هم امیدوارند که این بازارها از 

مقاوم��ت عبور کرده و قیمت های بالاتری ثبت کنند 
اما تاکنون این اتفاق نیفتاده است.

در حال حاضر بازار سرمایه ایران هم تحت تاثیر دو 
عام��ل بازار داخلی و معاملات بازار جهانی واکنش��ی 
نش��ان می دهد به همین دلیل از این به بعد بیش��تر 
نس��بت به بازار کالای��ی واکنش نش��ان خواهد داد، 
همان طوری که روز یکش��نبه با مثبت ش��دن گروه 
پالایش��ی با س��مت قله اخیر خود حرکت کرده، اما 
نمی ت��وان به طور قطع گف��ت که روند صعودی خود 
را ادامه می دهد. زیرا وابس��ته ب��ه قیمت نفت و طلا 
 به عنوان دو مح��رک اصلی بازار کنونی عمل خواهد 

کرد.
چشم انداز کامودیتی ها �

حس��ن مرادی، کارش��ناس اقتصاد نف��ت در گفت 
وگو با بازار با اش��اره به اینک��ه در حال حاضر قیمت 
جهانی نفت تثبیت ش��ده است، گفت: به دلیل اینکه 
فصل سرما پایان یافته و تقاضا برای سوخت کم شده 
قیمت نفت هم آرام گرفته اس��ت مگر اینکه در ادامه 
رونق صنایع منجربه تقاضای بیش��تری برای سوخت 
ش��ود یا اینکه توافقات جدید ایران با عربستان منجر 
ش��ود ک��ه در اوپک ه��م تصمیمات جدی��دی برای 
کاه��ش تولید یا عرضه نفت گرفته ش��ود. اگر اوپک 
س��همیه بندی را تغییر دهد ش��اهد رشد قیمت نفت 
خواهی��م بود و به تبع آن قیمت س��ایر کامودیتی ها 

هم بالا می رود.
وی با بی��ان اینکه صادرات نفت ای��ران طبق آمار 
مس��ئولان افزایش یافته است، افزود: به همین دلیل 
می��زان درآم��د صادراتی ایران از ای��ن محل افزایش 
یافته و به تبع آن پالایش��گاه ه��ا و صنایع مرتبط با 
مش��تقات نفتی درآمد بیشتری در سال جاری کسب 

خواهند کرد.

کاهش حاشیه سود شرکت های انرژی بر �
در حال حاضر س��رمایه گذاران در س��ردرگمی به 
س��ر می برند برخی تصور می کنند که کامودیتی ها 
همچون مس، آلومینی��وم و... اصلاح قیمتی خواهند 
کرد ام��ا این به معن��ای افزایش رکود نیس��ت بلکه 
تحت تاثیر اش��باح قیمت است. البته در معاملات روز 
یکش��نبه بورس ایران گروه های فلزی، پتروشیمی و 
پالایش��ی مثبت دنبال می ش��دند. البته پیش بینی ها 
حکای��ت از این دارد که بازار فناوری ها دوباره رش��د 
خواهند کرد و ش��رکت ها فناوری اطلاعات در بورس 

دوباره رونق گرفته است.
علیرضا سادات، کارش��ناس اقتصادی در گفت وگو 
با بازار با اش��اره به اینکه در حال حاضر چش��م انداز 
بلندمدتی کامودیتی  ها نزولی است، گفت: با توجه به 
اینکه قیمت کامودیتی ها بعد از یک مرحله رشد وارد 
اصلاح شده به نظر می رسد این روند نزولی فعلا ادامه 
داشته باشد. وی با بیان اینکه در تابستان امسال هم 
مانند س��ال های گذشته احتمالا با سهمیه بندی برق 
مواجه خواهیم شد به همین دلیل صنایع نمی توانند 
ب��ا تمام ظرفیت تولید کنند، اف��زود: به همین دلیل 
حاشیه سود شرکت های انرژی بر در ۶ ماهه نخست 
امس��ال کاهش خواهد یافت که اثر آن در بورس هم 

نمایان می شود از طرف دیگر بازار سرمایه بعد از یک 
مرحله رش��د سریع وارد فاز اس��تراحت شده است و 
بعد از آن هم نمادهای که عقب هستند رشد خواهند 

کرد.
سخن پایانی �

در ح��ال حاضر ب��ازار جهانی س��یگنال های منفی 
ب��رای بورس ایران ص��ادر کرده اما ای��ران متصل به 
بازار جهانی نیس��ت و همین موضوع ریس��ک تغییر 
قیمت های جهانی برای بورس ایران کم کرده است از 
طرف دیگر رئیس جمهور عمان به ایران سفر می کند 
که حکایت از این دارد که پیامی را بین ایران و آمریکا 
رد و بدل شده و مقامات آمریکایی هم این موضوع را 
تایید کرده اند، به خاطر همین مسئله قیمت دلار در 
ای��ران روندی نزولی پیدا کرده و اگر مذاکرات برجام 
دوباره آغاز ش��ود به طور قطع تغییراتی در معاملات 

بورس شاهد خواهیم بود.
برخ��لاف تصور بس��یاری از تحلیلگ��ران که رکود 
اقتص��ادی را پیش بینی کرده بودند در س��ال  جاری 
بخ��ش صنعت و تولید فعال تر خواهد ش��د و همین 
عاملی ش��ده تا تقاض��ا برای نفت افزای��ش یابد و در 
مقابل بازار طلا و رمز ارزها در محدوده مقاومت درجا 

بزنند

تحلیل تکنیکال »ومعادن« نش��ان می دهد که این 
نماد در ۷ ماه گذش��ته بازدهی ۵۰ درصدی را نصیب 

سهامدارانش کرده است.
به گزارش ش��رکت س��رمایه گذاری توسعه معادن 
وفل��زات، ب��ازار س��رمایه طی هفته گذش��ته با افت 
سنگینی مواجه شد. بیشتر نمادهای بازار پس از رشد 
مناسبی که تجربه کرده بودند، در هفته گذشته روند 
نزول��ی به خود گرفتند. یکی از نمادهایی که حتی در 

روزه��ای منفی بازار نیز عملکرد قابل قبولی داش��ت، 
نماد »ومعادن« بود. س��هام ش��رکت س��رمایه گذاری 
توس��عه معادن و فلزات، تنها در روزهای یکش��نبه و 
دوش��نبه به صف فروش نشس��ت؛ یعنی روزهایی که 
شاخص کل طی دو روز متوالی سنگین ترین افت های 
خ��ود را تجربه می کرد. با این ح��ال، »ومعادن« پس 
از عبور بازار س��رمایه از این دو روز س��خت توانس��ت 
در دو روز پایانی هفته گذش��ته، به تعادل رس��یده و 

همانند همیش��ه، نقدشوندگی خود را حفظ کند. این 
نماد در روز سه ش��نبه، س��بزپوش شد و توانست نرخ 
آخری��ن معامله خود را بیش از دو درصد بالاتر از نرخ 

پایانی برساند.
تکنیکال درباره »ومعادن« چه می گوید؟ �

نم��اد »ومعادن« از مع��دود نمادهای ب��ازار بورس 
اس��ت که در بلندمدت همیش��ه روند صعودی داشته 
اس��ت. این نماد همواره توانسته سودهای مناسبی را 

برای س��رمایه گذارانش به ارمغان بیاورد. در هفت ماه 
گذش��ته، نماد »ومعادن« سود ۵۰ درصدی را نصیب 
س��هامدارانش کرده اس��ت. درحال حاضر، این نماد با 
برخورد به مقاومت سقف کانال در حال اصلاح قیمتی 
است و انتظار می رود محدوده های ۵۸۰ و ۵۳۰ تومان 
نقش حمایتی برای این نماد داش��ته باش��د. محدوده 
۷۷۰ توم��ان نیز به عنوان س��قف تاریخی و مقاومت 

قیمتی در هفته های آینده مدنظر است.

شرکت بازرگانی صندوق بازنشس��تگی کشور در سال مالی 
منتهی به آذرم��اه ۱۴۰۰ )آخرین صورت مالی منتشرش��ده( 
می��زان درآمدزای��ی خود را در ای��ن دوره مال��ی برابر با ۵۳۸ 
میلی��ارد توم��ان به اطلاع س��هامداران رس��اند.  ب��ه گزارش 
بورس نیوز، این مبلغ شناسایی شده نسبت به سال مالی گذشته 
رش��د ۴۲۲درصدی را به دنبال داش��ت. این شرکت از فروش 
محص��ولات هات بریکت در ب��ازار صادرات��ی و گندله در بازار 
داخل کش��ور کسب درآمد کرد. بیش��ترین میزان درآمدزایی 
وصندوق ۵ در این دوره مربوط به هات بریکت با ۳۴۲ میلیارد 
تومان بود و چ��س از آن نیز گندله با ۱۹۶میلیارد تومان قرار 
داشت. بهای تمام ش��ده این محصولات به ترتیب برابر با ۳۳۴ 
میلیارد تومان و ۲۷۴ میلیارد تومان به ثبت رسید و حاصل آن 
برای ش��رکت زیان ناخالص ۷۱ میلیارد تومانی در بازه زمانی 
یک ساله بود. هزینه بهای تمام شده این شرکت از میزان درآمد 
عملیاتی بیشتر است و برای شرکت حاصلی جز زیان ناخالص 
نداش��ت، همچنین در مقایسه با س��ال مالی گذشته ۱، ۶۲۴ 
درصد افزایش را به دنبال داش��ت. در ادامه گفتنی اس��ت که 
وصن��دوق ۵ در این بازه زمانی به زیان عملیاتی نزدیک به ۸۰ 
میلیارد تومانی رس��ید که با وجود افزایش ۳۸۸ درصدی سایر 
درآمد ها نتوانس��ت تغییری را در عملکرد منفی این شرکت به 

ثبت برساند.
زیان خالص »وصندوق ۵« به دومین سال خود  �

رسید
شرکت بازرگانی صندوق بازنشس��تگی کشور در سال مالی 
منته��ی ب��ه آذرم��اه ۱۴۰۰ دس��ت آوردی جز زی��ان خالص 
نداش��ت، مبلغ آن در دوره مذکور ۷۹ میلیارد تومان به اطلاع 
سهامداران رس��ید که برای دومین س��ال متوالی این شرکت 
روند منفی را در پیش می گیرد. در سال مالی منتهی به آذرماه 
۱۳۹۹ مبلغ زیان خالص به ثبت رس��یده توس��ط این شرکت 
برابر با ۵۵ میلیارد تومان که اکنون در مقایس��ه با دوره مشابه 
۴۲ درصد افزایش را شاهد بود. میزان سود )زیان( این شرکت 
در ازای هر س��هم نیز در دوره ذکرشده ۷۹۳ هزار تومان اعلام 
ش��د که در مقایسه با سال گذش��ته این زیان دهی ۴۲ درصد 
افزایش پیدا کرد. در ۴ س��ال مالی گذش��ته برای دومین سال 

متوالی اس��ت که این ش��رکت در ازای هر س��هم زیان خالص 
شناسایی می کند. اکنون سؤالی در خصوص زیان دهی شرکت 
به وجود می آید این است که چه اقداماتی از سوی این شرکت 
تاکنون انجام شده است؟ شرکت بازرگانی صندوق بازنشستگی 
کش��ور در پایان س��ال مالی منتهی به ۱۴۰۰ دارایی های خود 
را ۱۰۸میلیارد تومان به ثبت رس��اند که در مقایس��ه با س��ال 
گذشته با کاهش ۶ درصدی همراه بود، مهم ترین کاهی دارایی 
این ش��رکت مربوط ب��ه موجودی نقد آن اس��ت که با کاهش 
۷۱درص��د به ۷ میلیارد تومان تنزل ک��رد و موارد دیگری که 
در این کاه��ش دارایی دخیل بودند عبارت ان��د از دارایی های 
ثابت مشهود )۲۰درصد(، دریافتنی های بلندمدت )۸۸ درصد(، 
سایر دارایی )۴۵ درصد(. میزان سرمایه اعلام شده از سوی این 
ش��رکت ۱۰ میلیارد تومان اس��ت که نس��بت به سال گذشته 
بدون تغییر باقی مانده است و نکته مهم دیگر از صورت وضعیت 
مال��ی و صندوق ۵ می توان به زیان انباش��ته آن اش��اره کرد. 
مبلغ��ی که جهت زیان انباش��ته به ثبت رس��یده برابر با ۱۱۶ 
میلیارد تومان اس��ت که حدودا ۷.۱۱ برابر از میزان س��رمایه 
بیش��تر اس��ت.  باوجوداین مسئله ش��رکت بازرگانی صندوق 
بازنشستگی کشور با ماده ۱۴۱ قانون تجارت دست وپنجه نرم 
می کند و این موضوع برای دومین س��ال متوالی در حال تکرار 
ش��دن است و تاکنون اقدامی جهت سروس��امان دادن به این 
وضع صورت نگرفته اس��ت. زیان انباش��ته به ثبت رس��یده در 
آخرین صورت مالی این ش��رکت با رشد ۲۱۳ درصدی همراه 
بود. فعالیت ش��رکت بازرگانی از مهرماه س��ال ۱۴۰۰ به دلیل 
شرایط نقدینگی و زیان انباشته متوقف شده است. با وجود این 
اتفاق که ش��رکت دچار ماده ۱۴۱ قانون تجارت ش��ده اکنون 
باید هیات مدیره شرکت، مجمع عمومی فوق العاده سهامداران 

را دعوت تا در مورد انحلال یا بقای آن تصمیم گیری نماید. 
حال باید تا دید تا این شرکت چه اقداماتی را جهت خروج از 
ماده ۱۴۱ قانون تجارت انجام خواهد داد. بر اساس ماده ۱۴۱ 
قانون تجارت اگر بر اثر زیان های وارده حداقل نصف س��رمایه 
ش��رکت ازمیان برود، هیات مدیره مکلف است بلافاصله مجمع 
عموم��ی فوق العاده صاحبان س��هام رادعوت کن��د تا موضوع 

انحلال یا بقا شرکت مورد شور و رای واقع شود.

»تجلی« شرکت تجلی توسعه معادن و فلزات در گزارش فعالیت ماهانه منتهی به فروردین ماه 
امسال مجموع بهای تمام شده سرمایه گذاری های خود که در شرکت های بورسی و غیربورسی 
انجام داده بود را برابر با مبلغ ۵ هزار و ۹۰۸میلیارد تومان به اطلاع سهام داران خود رساند، 
 بیشترین میزان بهای تمام شده »تجلی« جهت سرمایه گذاری متعلق به شرکت های غیر بورسی 

است. 
ب��ه گ��زارش بورس نی��وز، می��زان س��رمایه گذاری صورت گرفته از س��وی تجلی توس��عه 
مع��ادن و فل��زات در ش��رکت های خ��ارج از بازار س��رمایه برابر ب��ا ۴ ه��زار و ۲۰ میلیارد 
توم��ان ب��ود، مابق��ی س��رمایه گذاری ها تجل��ی در ش��رکت های بورس��ی انج��ام ش��د، 
مجم��وع بهای تمام ش��ده س��رمایه گذاری »تجلی« در ش��رکت های غیر بورس��ی نس��بت 
 ب��ه دوره اس��فندماه س��ال گذش��ته ۳۵ درص��د افزای��ش س��رمایه گذاری را ب��ه هم��راه 

داشت. 
»تجلی« بیش��ترین بهای تمام شده سرمایه گذاری در پرتفوی بورسی خود را از »استخراج 
کانه های فلزی« با یک هزار و ۸۵ میلیارد تومان به همراه داش��ت و در بخش ش��رکت های 
غیربورس��ی نیز عمده ترین بهای تمام ش��ده س��رمایه گذاری مربوط به »ساخت محصولات 

فلزی« با ۳ هزار و ۲۰۵ میلیارد تومان بود.
 بیش��ترین ارزش بازار س��رمایه گذاری تجلی« در فروردین ماه مربوط به بخش »استخراج 
کانه ه��ای فل��زی« با یک ه��زار و ۲۹۶میلیارد تومان ب��ود و پس از آن نی��ز بخش »فلزات 
 اساس��ی« ب��ا مبلغی بالغ بر ۶۱۱ میلیارد تومان بیش��ترین ارزش ب��ازار را به خود اختصاص 

داد. 
عمده ترین بهای تمام ش��ده شرکت تجلی توسعه معادن و فلزات در بخش صورت وضعیت 
پرتف��وی ش��رکت های بورس��ی متعلق به »س��نگ آهن گل گهر« ب��ا ۵۲۵ میلی��ارد تومان 
ب��ود ک��ه ارزش ب��ازار آن در فروردین م��اه به ۵۱۷ میلیارد تومان رس��ید و ش��رکت »ملی 
صنای��ع مس ای��ران« نیز ب��ا مبلغی بالغ ب��ر ۴۷۵ میلیارد توم��ان بیش��ترین ارزش بازار را 
 پ��س از ش��رکت »س��نگ آهن گل گهر« توانس��ت در ای��ن دوره ماهانه به خ��ود اختصاص

دهد. 
عمده ترین س��رمایه گذاری »تجلی« در ش��رکت های غیر بورسی در دوره یک ماهه منتهی 
به فروردین ماه س��ال ۱۴۰۲ متعلق به ش��رکت های »صنایع آهن و فولاد س��رمد ابرکوه« و 
»تهیه و تولید مواد معدنی ش��رق فولاد خراس��ان« با مبالغ ۲ هزار و ۵۴۳ میلیارد تومان و 
۳۰۸میلیارد تومان بود، میزان س��رمایه گذاری تجلی در بازار خارج از حوزه بورس با افزایش 
 نس��بت به ماه گذش��ته همراه بوده است؛ و ارزش بازار س��رمایه گذاری ها افزایش پیدا کرده 

است. 
»تجلی« با س��رمایه ثبت ش��ده ۶ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان در عملکرد یک ماهه منتهی 
به فروردین ماه س��ال ۱۴۰۲ از معاملات واگذاری سهام حدود یک هزار و ۹۶۴ میلیون ریال 

سود کسب کرد.

 روند افزایشی 
سودآوری صنایع ادامه دارد

بازار  کارش��ناس  یک 
یک  در  گفت:  س��رمایه 
مانن��د  س��ری صنای��ع 
و  س��یمان  کش��اوزی، 
دارو رش��دهای ح��دود 
در  ۱۰۰درص��دی 
ثبت ش��ده  س��ودآوری 
افزایش  نی��ز  بانکی ها  و 
س��ودآوری ۵۰ درصدی 

داش��ته اند و این روند در ۱۴۰۲ نیز ادامه خواهد داش��ت. به گزارش س��نا، 
س��عید درخش��انی با تاکید به اینکه تهدید بنیادی خاصی برای کلیت بازار 
 س��رمایه وجود ندارد به بورس��ان گفت: وضعیت فعلی بورس کاملا متفاوت

است. 
در سال ۹۹ به دلیل بحران کرونا ابهامات زیادی وجود داشت و چشم انداز 
بازار س��رمایه تیره بود و حتی ممکن بود س��ال ها این وضعیت ادامه داشته 
باش��د؛ اما درحال حاضر کلیت بورس و به ویژه ش��رکت های بزرگ ش��رایط 

بنیادی مساعدی دارند.
وی اف��زود: نکت��ه تاثیرگذار دیگر این اس��ت که در س��ال ۹۹ با توجه به 
انتخابات امریکا انتظارات تورمی کاهنده بود و درحال حاضر شرایط متفاوتی 
را پیش رو داریم، بنابراین، با توجه به ش��رایط تورمی فعلی قیمت های سهام 
 ارزن��ده اس��ت و ریزش اخی��ر بورس را نمی ت��وان از لح��اظ منطقی توجیه 

کرد.
درخش��انی در ادامه ب��ه ظرفیت های بنیادی بازار س��رمایه اش��اره کرد و 
گف��ت: اگر نگاه��ی به وضعیت س��ودآوری صنایع در ۱۴۰۱ و مقایس��ه آن 
با با س��ال ۱۴۰۰ داش��ته باش��یم، در صنایع پتروش��یمی و فلزات اساس��ی 
به دلیل کاهش نرخ کامودیتی ها ش��اهد کاهش س��ودآوری بودیم و رش��د 
دلار در فصل زمس��تان نیز نتوانس��ت این کاهش ن��رخ در بازارهای جهانی 
را جبران کند اما به نظر می رس��د در س��ال ۱۴۰۲ جهش س��ودآوری را در 
 این صنایع داش��ته باش��یم و این رشد متناس��ب با افزایش نرخ دلار خواهد 

بود.
وی عنوان کرد: در یک س��ری صنایع نیز مانند کش��اورزی، سیمان و دارو 
رشدهای حدود ۱۰۰ درصدی در سودآوری ثبت شده و بانکی ها نیز افزایش 
 س��ودآوری ۵۰ درصدی داش��ته اند و این روند در ۱۴۰۲ نی��ز ادامه خواهد

داشت.
ب��ه گفت��ه این کارش��ناس بازار، تنه��ا در صنع��ت اوره ب��ه دلیل کاهش 
قاب��ل توج��ه ن��رخ اوره در بازاره��ای جهانی همچن��ان چش��م انداز مثبتی 
نس��بت ب��ه ای��ن صنعت وج��ود ندارد ام��ا وضعیت س��ایر صنایع مناس��ب 
 اس��ت و از لح��اظ بنی��ادی ظرفیت کافی برای رش��د ب��ورس ۱۴۰۲ وجود 

دارد.

بورس  حباب ندارد
یک کارش��ناس بازار سرمایه به بررسی وضعیت این بازار پرداخت و گفت: 
وضعیت بازار با س��ال ۱۳۹۹ متفاوت است و می توان گفت کلیت بازار دچار 

حباب نیست.
س��ید محمدرضا اعلمی در گفت وگو با ایس��نا با اش��اره ب��ه وضعیت بازار 
س��رمایه اظهار کرد: همگرایی مثبت شاخص کل و شاخص هم وزن بر روی 
حمایت دو میلیون و ۲۰۰ هزار واحدی در حالی ش��کل گرفت که ش��اخص 
کل ب��ا حجم معاملاتی بالا در حدود ۷۲ هزار واحد مثبت را تجربه و امیدها 

را برای برگشت بازار و ادامه  روند صعودی زنده کرد. 
نکته حائز اهمیت روند معاملات بازار س��رمایه در روز گذش��ته، فارغ از در 
نظ��ر گرفتن روند کلی بازار، میزان حجم معاملات اس��ت که نش��ان از زنده 

بودن بازار دارد. 
این در حالی اس��ت که بسیاری از سهام  بازار بورس ارزنده هستند و هنوز 

قیمت های روی تابلو با نرخ واقعی آنها فاصله دارد.
وی در پاسخ به این سوال که آیا بازار حباب دارد یا خیر، گفت: کلیت بازار 
دارای حباب نیس��ت و این حباب مربوط به بخشی از بازار است که به لحاظ 

مالی دارای عملکرد ضعیفی بودند. 
وقت��ی جریان پول به صورت ناهمگون وارد قس��متی از بازار می ش��ود که 
 شایس��ته دریافت آن نیس��ت، س��بب می ش��ود عرضه در آن بخش تقویت 

شود.
اتفاق��ی ک��ه در هفته  گذش��ته افتاد و تقوی��ت عرضه در بخش��ی از بازار 
که س��ود شناس��ایی کرده بودند، س��بب افت شاخص کل ش��د و به لحاظ 
بررس��ی های مالی - رفت��اری وقتی فش��ار عرضه زیاد و کلیت ب��ازار منفی 
ش��ود، دامنگیر همه می ش��ود، حتی س��هامی که دارای بنیاد خوبی هستند 
 و این تفاوت تحلیلی رفتار هفته گذش��ته بازار با ریزش بازار در سال ۱۳۹۹ 

است.
 این کارش��ناس بازار س��رمایه با تاکید بر اینکه بس��یاری از س��هام  از نظر 
صورت های مالی دارای عملکرد خوبی هس��تند، اظهار کرد: روند سودسازی 
این س��هام چه به لحاظ بررس��ی س��ودآوری فصلی نس��بت به فصل مشابه 
س��ال گذش��ته و چه به لحاظ روند س��ود آوری دوره های سه ماهه، مناسب 

سرمایه گذاری هستند. 
اما به هر حال لحاظ آیتم های MARKET DIRECTION از اهمیت 

ویژه برخوردار است. 
یکب��اره ۹۵ هزار واحد منفی ش��دن بازار در یک روز و س��پس ۱۲۵ هزار 
واحد منفی شدن آن در روز بعدش سبب ایجاد مقاومت معتبر روی عدد دو 
میلیون و ۵۴۸ هزار واحدی ش��اخص کل ش��د که با حمایت روز گذشته از 
بازار و حرکت به س��مت مقاومت ذکر شده نیاز به توان و انرژی بیشتر برای 

شکستن آن است.
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